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Vážení spoluobčané,
držíte v  rukou poslední vydání Kopidlen-

ských listů v roce 2023 a je mou milou povin-
ností vám opět sdělit pár slov. Ano, je tomu již 
rok, co jsme dostali vaši důvěru a převzali jsme 
starost o rozvoj města Kopidlna, včetně přileh-
lých částí Mlýnce, Drahoraze, Pševse a Ledko-
va. Za tu dobu jsme se snažili řádně budovat 
naplánované investiční akce, které jsme pře-
vzali, a zároveň si stát za svými cíli, se kterými 
jsme do této nelehké práce šli. Za tento rok 
jsme vydali mnoho energie k  tvorbě nových 
pozitivních změn, ale zároveň jsme udržovali 
respekt k tomuto poslání.

První rok je pro každé vedení města obdo-
bí poznávání, naslouchání a hledání cest, jak 
společně posunout město vpřed. Věříme, že 
jsme spolu s vámi vytvořili uskupení pro další 
rozvoj Kopidlenska, a věřte nám, že jsme vděč-
ní za vaši zpětnou odezvu, podporu, a i občas-
nou konstruktivní připomínku. To vše nás jen 
utvrzuje, že svou práci děláme dobře a s dob-
rým úmyslem.

Víme, jak bude vypadat sídliště, i díky 
vám

Při našem vedení dbáme a  klademe důraz 
na otevřenou komunikaci a  transparentnost 
a  chceme, aby každý občan měl přístup k  in-
formacím a měl možnost se aktivně podílet na 
rozhodování a směrování našeho společného 
domova. Tak tomu například bylo, když jsme 
zahájili práce na studii revitalizace sídliště. 
Bylo pro nás velmi důležité, abyste si řekli své 
poznatky a  přání a  byli tak zároveň součástí 
vznikajícího projektu, podle něhož se nadá-
le město hodlá ubírat. Nyní společně s  vámi 
máme dokončenou studii a máme tímto daný 
jasný směr, jak do budoucna bude sídliště 
vypadat. Jsme velice rádi, že se letos poved-
la udělat tzv. zahajovací etapa rekonstruk-
ce chodníků, které jste, jak víme, tak dlouho 
očekávali. Na příští rok jsme naplánovali další 
etapu, a to pokračování rekonstrukcí chodníků 
z  druhé strany za bytovkami. Naše vize je ta-
ková, že poté, co dokončíme současně největší 
finančně nákladnou investiční akci kanalizaci 
Pševes-Drahoraz, bychom chtěli následně za-
hájit již rozsáhlejší investici v podobě proměny 
sídliště. Vše se bude ubírat v souladu s navrže-
nou studií. Dalším krokem, kdy jsme vás chtěli 
zapojit a také zapojili do rozhodovacích proce-
sů, byla plánovaná revitalizace náměstí II. a III. 
etapy. Oslovili jsme dvě projekční společnosti, 
a to KAVA, spol. s r. o., a PECKA ATELIÉR, s. r. o., 
které nám nezávisle na sobě předaly studie, jak 
by mohlo náměstí vypadat. Našimi požadavky 
bylo navrátit historii na náměstí, a to v podobě 
soch sv. Floriána a Judy Tadeáše, které dříve na 
náměstí stávaly. Dále zachování kašny a  její 
nemalou obnovu. Dále pro nás bylo důležité 
místo pro případné konání trhů a  kulturních 
akcí, klidové a odpočinkové místo, zapracová-

ní zeleně, a to i pro možnost, kde by si mohla 
najít své místo k odprezentování zahradnická 
škola. A  jelikož se jedná o  nemalou investici, 
musíme toto vše napasovat na nové dotační 
výzvy IROPu, tzv. „modro-zelenou“. Z  těchto 
podnětů vzešly dvě zpracované studie, které 
se objevily ve vašich schránkách, a  vy jste se 
tak mohli zapojit do rozhodovacího procesu, 
která že ta práce se vám více zamlouvá. Měli 
jste možnost se vyjádřit v elektronické i písem-
né podobě a z vašich zhruba 150 odpovědí jste 
se většinově rozhodli pro společnost PECKA 
ATELIÉR, s.  r.  o. Nyní vybíráme projekční kan-
celář, která nám dle vybrané studie zpracuje 
kompletní projektovou dokumentaci k  reali-
zaci. Tímto jsem vám chtěl objasnit, že je pro 
nás váš názor velmi důležitý, a proto nebuďte 
překvapení, když se opět ve vašich schránkách 
objeví nějaký další projekt nebo výzva od nás. 
Vnímejte prosím, že jste opravdu součástí tvor-
by rozvoje města, protože vaše zpětná vazba 
je pro nás skutečně důležitá!

Rok výběrových řízení
Ještě když se ohlédnu, celý rok byl pro nás ve 

znamení spousty celkem velkých změn a  vý-
běrových řízení. Ihned ze začátku jsme sháněli 
pracovníka do finančního odboru. Úspěšným 
kandidátem se stala Lada Valešová. Současně 
jsme však museli obsadit i post vedoucí finanč-
ního odboru. Na toto období se opravdu ne-
vzpomíná dobře. Ale přečkali jsme to, a i toto 
místo nakonec bylo obsazeno, a to Mgr. Ilonou 
Tenglerovou. Změna přišla i na poli vzdělávání 
a s výpovědí, kterou nám pan Mgr. Berný před-
ložil v květnu, jsme museli na nový školní rok 
urychleně sehnat nového ředitele pro naši ško-
lu. Doba to byla nejistá, ale nakonec se stihlo 
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přes letní prázdniny udělat zákonné výběrové 
řízení a od nového školního roku již začal ředi-
telovat Mgr. Roman Kotlář.

Dále nám avizovala svůj odchod do důcho-
du, dnes již bývalá, tajemnice městského úřa-
du, paní Lenka Kropáčková. Nezbývalo tedy 
než vypsat další výběrové řízení. Kandidátů 
se pár přihlásilo, ale pro nás byly vždy prvořa-
dé zkušenosti a schopnosti člověka se v dané 
problematice orientovat. Nakonec ve druhém 
kole výběrového řízení uspěla Ing. Hana Pa-
lečková a  byla následně jmenována novým 
tajemníkem městského úřadu v Kopidlně.

Místní hospodářství si zaslouží posílit
Nechci zde opět vyjmenovávat jednotlivé 

investiční akce, které se v tomto roce povedlo 
zrealizovat, a  to i  díky místnímu hospodář-
ství. O  tom jsme vás informovali průběžně 
v  předchozích vydáních. Chlapům bych chtěl 
ale touto cestou znovu poděkovat a  vyzdvih-
nout je za jejich neúnavnou práci a nasazení, 
které věnovali městu v  průběhu roku 2023. 
Nejen že se postarali a zajistili, aby naše ulice 
byly bezpečné a  osvětlené, a  jejich práce na 
rekonstrukci chodníků přinesla novou úroveň 
pohodlí a bezpečí pro naše obyvatele, ale zá-
roveň se při všech těchto činnostech starali 
o naše veřejná prostranství. V období vegetace 
se sekáním starají o travnaté porosty ve všech 
našich městských částech. Vím, že ne vždy jste 
spokojeni s  frekvencí sekání, ale prosím uvě-
domte si, že někdy nás může zradit technika, 
a  tomu tak opravdu i  mnohdy bylo, a  někdy 
vznikne časová tíseň pro nezbytnost jiných 
prací. Nicméně si moc dobře uvědomujeme, 
jakou práci pro nás i  pro vás občany odvádí. 
A  to je pro nás důležité! Proto chceme jít ces-
tou, že tento tým do budoucna posílíme a zá-
roveň technicky vybavíme.

Čas plánů na nadcházející rok
Nyní na konci roku jsme ve fázi rozpočto-

vých příprav a  tvorby rozpočtu. Mimo pokra-
čování akce Kanalizace Pševes-Drahoraz nás 
bude čekat pár velkých a  důležitých projekč-
ních příprav, jako již zmiňovaná revitalizace 
náměstí II. a  III. etapy, projekční příprava cyk-
lostezky Kopidlno–Pševes, vodovod do Mlýnce 
nebo změny územního plánu, ale slibujeme 
vám, že i přes tyto nemalé náklady směrované 
do projektů jsme pro vás připravili pár realiza-
cí, které budou viditelné a zpříjemní život v ka-
ždé naší obci.

Dovolte mi na závěr popřát vám krásné 
a  šťastné prožití vánočních svátků. Ať jsou tyto 
svátky naplněné radostí a pokojem, ať přivedou 
do vašich domovů teplo, pohodu, a hlavně lásku.

Věřím, že nadcházející Vánoce budou pro 
vás časem odpočinku, sdílení radosti s rodinou 
a přáteli, a přeji vám, aby se vám povedlo na-
lézt krásu v jednoduchých okamžicích.

A nový rok 2024 ať je pro vás šťastný a úspěš-
ný a plný stálého zdraví.

Váš starosta Karel Žižka
(mezititulky KL)

Pracovníci místního hospodářství provedli kompletní rekonstrukci chodníku na sídlišti U Cihel-
ny. Jednalo se o instalaci nových zahradních a silničních obrub a o pokládku zhruba 600 m2 
zámkové dlažby na přístupových cestách k panelákům a přední části chodníku před domy + 
spojovací cestě k silnici III/280. Za velmi namáhavou a precizní práci jim patří velký dík.

Jaroslav Mikule

Největší a nejnákladnější investiční akcí současnosti je projekt „Kanalizace Pševes-Drahoraz“, 
který nadále probíhá. Již je investována celá část dotačních prostředků ve výši 17.035.000 Kč, 
která byla schválena dotačním orgánem ministerstva zemědělství pro letošní rok. Město inves-
tovalo přes 10.000.000 Kč z vlastních zdrojů. V současné době se provádí budování kanalizace 
v obci Drahoraz, byly dodělány protlaky pod železnicí k výtlakové části do Kopidlna. Celou in-
vestiční akci pečlivě sledujeme a ve spolupráci s technickým dozorem stavby a pracovníky VOS 
se řeší případné vzniklé problémy. V brzké době bude zahájena soutěž na vybudování kanali-
začních přípojek.                                                                                                                                      Jaroslav Mikule
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Šťastné vykročení do života pro šest občánků

V sobotu 4. listopadu 2023 při podzimní 
slavnosti vítání nových občánků města Ko-
pidlna bylo naší milou povinností přivítat 
do života Honzíčka Peldu, Martínka Brože, 
Verunku Valentovou, Timíčka Kohuta, Bed-
říška Vycpálka a  Dominička Černovského. 
Slavnostního obřadu se zúčastnili nejen 

rodiče, ale i  prarodiče, sourozenci a  další 
hosté, kteří vytvořili příjemnou atmosfé-
ru a  užili si spolu s  námi tuto významnou 
událost. Obřadní síň tak byla naplněná 
nejen bohatou účastí, ale také láskou, ra-
dostí a  pohodou. K  pěknému zážitku ze 
svátečního dne přispěly svým velmi hez-

kým vystoupením i děti ze základní školy, 
jako vždy skvěle připravené paní učitelkou 
Koutníkovou. Přivítaní noví občánci dostali 
při obřadu od pana starosty na památku 
malý dáreček. Narozeným dětem přejeme 
šťastné vykročení do života.

Růžena Horynová

Na základě smlouvy o dílo provádí firma ASKO, s. r. o., Praha opravu komunikací v křižovat-
kách ulic Havlíčkova, Tyršova, Bezručova a U Nádraží v Kopidlně. Práce na obou částech by 
měly být dokončeny do poloviny prosince.

Jaroslav Mikule

Za školou v Hilmarově ulici byl prostor, 
který se nabízelo využít jako parkoviště 
pro učitele. Pracovníci, kteří jsou ve měs-
tě na veřejně prospěšných pracích, místo 
uklidili, rozvezli a urovnali asfaltový re-
cyklát. Firma, která opravuje komunika-
ce, nám ho poté uválcovala. Doufáme, 
že parkoviště bude sloužit ke spokoje-
nosti učitelů.

Jaroslav Mikule

Nevyužitý prostor 
bude sloužit jako 
parkoviště

Křižovatky se dostanou z nejhoršího
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Při úklidu Kopidlenska nasbírali 
dobrovolníci 400 kg odpadu

Město Kopidlno ve spolupráci s místními 
spolky, v  rámci Celosvětového úklidového 
dne (World Cleanup Day), zorganizovalo 
akci Ukliďme Kopidlensko. Akce proběhla 
16. 9. 2023.

Dobrovolníci z řad občanů a místní spolky 
města Kopidlna se zapojili do úklidu ve měs-
tě a jeho okolí. Uklízelo se kolem chodníků, 
v parku a jeho okolí, v okolí fotbalového hři-
ště podél silnic v příkopech, v lese u Mlýnce, 
ve Mlýnci a  v  Drahorazi. Odhadem se akce 
zúčastnilo 50 lidí včetně dětí a bylo nasbírá-
no 400  kg odpadů. Všem zúčastněným dě-
kujeme za pomoc při zlepšování životního 
prostředí v Kopidlně a jeho okolí.

Monika Kovářová

Po opětovném otevření lékárny bylo 
zjištěno, že vlhne stěna mezi koupelnou 
a zázemím lékárny. Pracovníci místního 
hospodářství problémové místo vyseka-
li, opravili izolaci a stěnu naházeli sanač-
ní omítkou. Doufáme, že se tím problém 
vyřeší a lékárna bude bez problému slou-
žit občanům a pracovníkům.

Jaroslav Mikule

Pracovníci místního hospodářství pro-
vedli uložení a instalaci nového kanálu u 
požární zbrojnice, který byl zničen nezjiš-
těným nákladním vozidlem. Kanalizační 
prvek byl zabetonován a dodělána zám-
ková dlažba okolo.

Jaroslav Mikule

Oprava v lékárně

Poškozený kanál 
je vyměněn
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Kamenný kříž v Drahorazi  
se dočkal opravy a znovuvysvěcení

Místní obyvatelé a  návštěvníci drahoraz-
ského hřbitova jej již zase mohou v  obci 
míjet nebo se u  něho zastavit. Řeč je o  ka-
menném kříži, který stojí nedaleko hlavního 
vstupu na hřbitov. Kříž byl v  září 2020 de-
montován a odvezen na pozemek místního 
restaurátora Petra Glásera, který všechny 
jeho dochované části opravil a zrestauroval, 
ztracené či poškozené prvky nahradil no-
vými (např. kovová lucerna, olejomalba na 
plechu, zlacení). Na jaře minulého roku byl 
kříž opět sestaven a umístěn na své původ-
ní místo, přesněji řečeno na nový betonový 
základ, který v  předchozích letech zhoto-
vili zaměstnanci kopidlenského místního 
hospodářství. Město Kopidlno jako vlastník 
uhradilo náklady na zmíněný základ a  na 
opravu kovového ohrazení kolem kříže. Plot 
opravil a v červenci 2022 osadil s P. Gláserem 
kovář Jan Bek z Nové Paky. Opravu všech ka-
menných částí kříže včetně nové olejomalby 
Panny Marie Bolestné provedl restaurátor 
zdarma pro obec.

Představitelé obce Drahoraz nechali kříž 
postavit v  roce 1842 na obecní náklady 
a  s  finančním přispěním místních obyvatel 
k větší chvále Krista, jak bylo tehdy zvykem. 
Jeho autor není znám. Kříž byl postaven na 
náves a rovněž nyní, po opravě stanul opět 
na svém původním místě, přestože byly 
v nedávné minulosti snahy o jeho přesunutí 
(více v mém článku o kříži v KL č. 4/2017). Při 
vzniku byl obrácen směrem do prostranství 
návsi, k  východu, zároveň to bylo směrem 
ke vchodu do budovy místní školy (dnes již 
bývalé), a pomyslně i k budově bývalé fary, 
která za školou kdysi stála – v roce 1842 už 
z  ní patrně zbylo jen pár dřevěných částí 
a svému účelu již desítky let nesloužila.

Na začátek léta letošního roku byla naplá-

nována každoroční pouť k  patronům míst-
ního kostela, svatým Petru a Pavlovi (svátek 
slaví 29. 6.). Poutní mše vyšla na neděli po 
tomto svátku 2. července. Na 16. hodinu se 
v  drahorazském kostele sešlo množství vě-
řících (jistě přes 30) z  kopidlenské farnosti 
a okolí, aby se mimo jiné rozloučili s farářem 
Robertem Pietrzakem, který byl od června 
poslán k  další duchovní službě do farnosti 
Pecka. Pan farář odsloužil poutní mši svatou, 
při které hrál na varhany (jako obvykle) Vla-
dimír Turek a zazpívalo 6 zpěváků (4 z Jičína, 
1 ze Sobotky a 1 místní), kteří do Drahorazi 
přijíždějí zpívat pravidelně už několikátým 
rokem. Po rozloučení a poděkování se účast-
níci mše přesunuli před hřbitov k opravené-
mu kříži, kde již čekala menší skupinka lidí, 
většinou místních. Nejprve se ujala slova ko-
pidlenská zastupitelka Lenka Drncová, která 
řekla pár vět k  opravě (za vlastníka). Poté 
farář Pietrzak provedl obřad znovuvysvěce-

ní opraveného kříže a celá nedělní slavnost 
byla ukončena závěrečnou modlitbou pří-
tomných věřících a  požehnáním. Loučení 
s farářem volně pokračovalo v okolí kostela 
a vysvěceného kříže až do večera.

A  na závěr jedna perlička, týkající se ob-
novy kříže. Do olejomalby na plechu, kte-
rá je umístěná ve výklenku na kříži a  která 
opakuje starší motiv Panny Marie Bolestné, 
restaurátor zakomponoval dva drobné výje-
vy. Tyto motivy na malbě dříve nebyly, takže 
i pro místní obyvatele budou překvapením. 
Nacházejí se v  pozadí po stranách postavy 
Panny Marie, v dolní části obrázku, a bezpro-
středně se týkají obce Drahoraz. Lépe řeče-
no – přímo odkazují na obec, protože Panna 
Marie je zde zpodobena jako ochránkyně 
obce. Víc ale neprozradím, přijeďte se po-
dívat sami! Opravený kříž s nápisy a mnoha 
dalšími detaily si vaši pozornost zaslouží. 

(zgl)

Kovář a  restaurátor osazují obnovené kovové 
oplocení kolem opraveného kříže, červenec 2022.
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Zrestaurovaný kamenný kříž v Drahora-
zi dostal i  nasvícení. Pracovníci místní-
ho hospodářství za tím účelem provedli 
výkop, osadili osvětlení a  zároveň vedle 
kříže vyvedli elektřinu i  do rozvaděče, 
kam bude možné připojit vánoční osvět-
lení. Stejný rozvaděč napojili i u kašny na 
náměstí Hilmarově v  Kopidlně, sloužit 
bude také jako zdroj energie pro vánoční 
osvětlení.

Jaroslav Mikule

Po vichřici, která se prohnala po našich 
obcích, pracovníci místního hospodář-
ství pokáceli rozlomený starý ořech, 
který byl dutý a ohrožoval kolemjedoucí 
obyvatele Drahorazi. Dřevo bylo nařezá-
no na 30 cm a osadní výbor si jej uklidil 
pro svoji potřebu.

Jaroslav Mikule

Pracovníci místního hospodářství pro-
vedli kompletní opravu střechy na ga-
ráži v  Drahorazi. Došlo k  položení nové 
lepenky, latí a trapézového plechu. V po-
slední fázi došlo k oplechování.

Jaroslav Mikule

Na obecním domě čp. 21 v  Drahorazi probíhá oprava střechy. Dojde k  výměně špatných 
krovů, budou natlučeny nové latě, položena parotěsná zábrana, opraveny svody a komíny. 
Práci provádí firma Jiří Hanuš, Vidochov.                                                                                   Jaroslav Mikule
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Pátý Pohádkový park v režii Žížalek 
přilákal přes tisíc návštěvníků

Pohádkový park se konal v  sobotu 
23. 9. 2023, byl to už pátý ročník této úžas-
né akce. Počasí nám opět přálo a náš krásný 
kopidlenský zámecký park navštívilo téměř 
1100 návštěvníků, z toho 540 dětí.

Akce se velmi povedla. Děti byly ze setká-
ní s  pohádkovými bytostmi nadšené. Spo-
lečně s nimi již tradičně plnily zajímavé úko-
ly, za jejichž splnění dostaly malou odměnu. 
Tentokrát se děti mohly pobavit s krásnými 
pirátkami, zašermovat si mohly s  princem 
Jaroslavem, aby se dostaly ke krásné Šíp-
kové Růžence, vyzkoušet si, jakou mají sílu, 
mohly s  našimi superhrdiny, jak odvážné 
jsou, se přesvědčily u krásky a zvířete, svou 
fyzičku si vyzkoušely s motýlem Emanuelem 
a Makovou panenkou, z házení do klobouku 
je prověřili Bob a Bobek, trocha občerstvení 
na ně čekala u rodiny Addamsových, aby se 
záhy mohly proběhnout po lese se šmouly, 
nechyběla princezna Večernice s Větrníkem 
a Slunečníkem a na závěr si děti mohly vy-

robit krásnou pečeť na stanovišti s Harrym 
Potterem.

Součástí celého odpoledne byl i  dopro-
vodný program v podobě vystoupení drav-
ců a také pohádkových maskotů Sonica, krá-
líčka Binga nebo Buzze Rakeťáka. Vše jsme 
se snažily zpestřit také tvořivými dílničkami. 
Děti si mohly vytvořit tašku nebo povlak na 
polštářek s  krásnou mandalou, další mož-
ností byly velmi oblíbené sádrové odlitky 
nebo navlékání korálků. Se svou dílnou nás 
navštívil také úžasný Honza Diblíček, které-
ho můžete znát z pořadu Rady ptáka Losku-
táka. Samozřejmě nemohlo chybět ani tolik 
oblíbené malování na obličej.

Na závěr svého příspěvku musím a  chci 
poděkovat všem, kteří nám tuto akci po-
máhají zrealizovat. Je jich opravdu velké 
množství a my jsme si vědomy toho, že bez 
nich by se akce takového rozsahu uspořádat 
nedala. DĚKUJEME.

Za Kopidlenské žížalky Veronika Žižková
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Kopidlenské dýňování se konalo již po 
čtvrté, a to v sobotu 21. 10. 2023. Tematicky 
tato akce skvěle zapadá do prostor zahrady 
u Kulturního a vzdělávacího centra, proto se 
již tradičně koná právě zde. I přes nepříznivé 
předpovědi bylo počasí nakonec ukázkové 
a i díky tomu akci navštívilo 120 návštěvníků, 
z toho se 59 zapojilo do soutěže o nejkrásněj-
ší dýni.

Hlavní součástí celého programu bylo sa-
mozřejmě dlabání dýní. Kdo chtěl, mohl si 
svou dýni nechat vyfotit a  zapojit se tak do 
výše zmiňované soutěže, která následně pro-
bíhala na FB profilu Kopidlenské listy. Nicmé-
ně jsme kromě dlabání dýní dětem nabídly 
i  další doprovodné aktivity. Byla pro ně při-
pravená tematická dílnička, ve které si mohly 

namalovat dýni v podobě sádrového odlitku. 
Dále se mohly vyfotit v originálním fotokout-
ku nebo si projít zábavnou stezku plnou úko-
lů. Nechybělo ani malování na obličej, které 
nám tentokrát zajistila Soňa Přenosilová z Ko-
pidlna. Děkujeme za účast, vždy jsme rády, 
když se do organizování našich akcí zapojí 
někdo z  místních obyvatel. Stylovou atmo-
sféru krásně doplnilo tematické občerstvení 
v podobě dýňové polévky Katky Lánské nebo 
dýňových cupcaků a dalších dobrot od naší 
dvorní pekařky a  cukrářky Táni Kosťučenko-
vé. Přidanou hodnotou celé akce byla naše 
originální výzdoba, kterou vždy doladíme 
pro nás typickými kostýmy. V  těch jsme si 
celou akci opravdu užily a těšíme se na další.

Za Kopidlenské žížalky Veronika Žižková

Dýňování  s Kopidlenskými žížalkami
Účastníci dlabali nejen dýně, ale i připravené dobroty
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Šachy, angličtina i tvoření z nevšedních materiálů. 
V KVC se rozběhly tři nové dětské kroužky

V letošním roce jsme se zaměřili na nové 
volnočasové aktivity pro děti. Podařilo se 
nám otevřít zatím tři kroužky. Tím prvním je 
„šachový kroužek“ pod vedením Katky Malí-
kové. Koná se každé úterý od 17:00. Dalším 
kroužkem je „angličtina pro děti“. Tu nově 
vede Denisa Hoďáková, a  to hned ve dvou 
věkových kategoriích. Mladší děti se učí kaž-
dou středu od 15:00 a ty starší hned násled-
ně od 16:00. Oběma lektorkám moc děkuji, 
že svůj čas věnují tomu, abychom takové 
kroužky mohli místním rodinám nabídnout. 
Moc si toho vážíme.

Třetím kroužkem jsou „tvořivé dílničky 
pro šikovné ručičky“, které se konají každý 
čtvrtek od 16:30. Vzhledem k tomu, že tento 
kroužek vedu já společně s Irenkou Nazaren-
kovou, které rovněž moc děkuji za podpo-
ru, dovolím si pár podrobnějších informací. 
Díky tomu, že se mi podařilo získat dotaci 
ze sociálního fondu Královéhradeckého kra-
je, může být tento kroužek pro děti zdarma 
a  k  tomu jsme si mohli dovolit za nemalé 
finanční prostředky nakoupit spoustu zají-
mavého materiálu na tvoření, se kterým se 
děti jen tak běžně nesetkají. I  to je myslím 
důvod, proč tento kroužek navštěvuje pra-
videlně kolem 20 dětí. Všem moc děkujeme 
za přízeň, děti jsou skvělé a my si to s nimi 
užíváme.

Ještě bych na tomto místě chtěla zmínit, 
že usilovně pracuji na tom, abychom vý-
hledově pro všechny výše uvedené aktivity 
měli mnohem lepší zázemí. Měl by vznik-
nout prostor, kde se ale budou moci setká-
vat i maminky s malými dětmi, taková malá 
herna, kde budou moci například za nepříz-
nivého počasí trávit čas společně a vytvářet 
tak další sociální vazby a mezilidské vztahy.

Veronika Žižková

Květinový den v Kopidlně podpořil preventivní programy
Lidé z Kopidlna i letos přispěli na prevenci 

rakoviny při celostátní sbírkové akci Český 
den proti rakovině, která probíhala 10. květ-
na. Prodejem žluté kytičky měsíčku lékař-
ského se stužkou, která je symbolem sbírky 
založené v roce 1996, se v Kopidlně podařilo 
vybrat 5738 Kč. Vybrané prostředky budou 
použity na dlouhodobé programy Ligy proti 
rakovině Praha – nádorovou prevenci, zlep-
šení kvality života onkologicky nemocných, 
podporu výzkumu a přístrojové vybavenosti 
onkologických pracovišť.

V Kopidlně se sbírkové činnosti tradičně 
ujímají žákyně základní školy a nejinak tomu 
bylo i letos. Vedle jejich práce v terénu byla 
ve městě zřízena dvě sbírková místa: v Du-
hovce a v cukrárně.

„Vaší pomoci si velmi vážíme, umožňuje 
Lize proti rakovině pokračovat v práci na 
dlouhodobých projektech boje proti rakovi-
ně a pomoci onkologicky nemocným,“ uved-
la za organizátory sbírky Jana Mauleová. (kl)
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První listopadový víkend má ve své režii 
Rybářství Chlumec, a.  s., které každoročně 
loví mlýnecké Zrcadlo. Ani letošní rok proto 
nebyl výjimkou. Teplé podzimní počasí i čer-
stvě smažené kapří řízky přilákaly mnoho 
návštěvníků a milovníků ryb.

Na hrázi byla možnost koupě živých, čer-
stvě vylovených kaprů, amurů, tolstolobiků, 
štik, candátů,  … Nejtěžší kus, který byl při 
letošním výlovu z rybníka vyloven, byl kapr 
vážící 13,5 kg.

V neděli navečer, když výlov skončí a  ry-
báři si odvezou nářadí, kádě, lodě a vše ko-
lem utichne, je slyšet jen voda, která opět 
přitéká do Zrcadla, a  křik racků, kteří loví 
malé „mřenky“ a  krásně se přitom smějí. 
Rybník se od této chvíle připravuje na no-
vou násadu, která mu bude dělat opět celý 
rok společnost.                                                          (hl)

Výlov rybníka Zrcadlo: nejtěžší kus vážil 13,5 kg

Válka gangů v kopidlenských lesích.  
Dorazilo 200 účastníků z celé republiky

Airsoft je moderní sport, kterému se vě-
nují tisíce sportovců po celém území České 
republiky. Spojuje v  sobě adrenalin a  mno-
ho aspektů branně-technických sportů. Od 
splynutí v terénu přes topografii po orientaci 
a maskování.

Lesy u Kopidlna se pro provozování tako-
vého sportu naprosto ideálně hodí. Nemají 
odstraněné spodní patro vegetace, a  proto 
se v tomto prostoru dá velmi dobře trénovat 
vše výše zmíněné.

Proto Airsoftbattles, z.  s., s  laskavým sou-
hlasem pana starosty a  rady města zorga-
nizovala 30. 9. na těchto lesních pozemcích 
sportovní akci s  názvem Válka gangů. Té se 

účastnilo přes 200 sportovců z  celé České 
republiky.

V  dopoledni se sportovci seznamovali 
s prostorem a pomalu a  rozvážně lesem po-
stupovali. V  odpoledni, kdy už věděli „kudy 
kam“, probíhal celý závod mnohem více dyna-
micky s častým střídáním u jednotlivých bodů 
zájmu, o které v takovém typu závodu jde.

Dle reakcí naprosté většiny sportovců je 
tento prostor lesa pro náš sport naprosto 
ideální, a pokud pan starosta dovolí, rádi by-
chom se sem v příštím roce vrátili. Děkujeme 
proto panu starostovi, zastupitelstvu města 
za zprostředkování prostoru!

Jan Profous,  předseda Airsoftbattles, z. s.
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V roce 2024 přechází Kopidlno na čtrnáctidenní 
interval vyvážení popelnic. Cílem je lépe třídit

Od roku 2024 se chystá město Kopidl-
no přejít na čtrnáctidenní svoz směsného 
komunálního odpadu z  popelnic a  kon-
tejnerů. Týdenní ani kombinovaný svoz 
nebudou probíhat. K  této praxi již dříve 
přistoupila i další města napříč naším kra-
jem i celou republikou. Důvodů k tomuto 
rozhodnutí města je hned několik. Jsou to 
především zákonné povinnosti, které sta-
novují cíle pro komunální odpady.

Zákaz skládkování využitelných 
odpadů

Jedním z  cílů je od roku 2030 zákaz 
skládkování využitelných odpadů a  od 
roku 2035 skládkování nejvýše 10 % z cel-
kové hmotnosti komunálního odpadu.

Již od roku 2021 byl navýšen poplatek 
za ukládání odpadu na skládku z  500 Kč 
za tunu odpadu na 800 Kč za tunu odpa-
du. Tento poplatek se každý rok navyšuje. 
V  roce 2023 se sazba poplatku zvedla na 
1000 Kč za tunu odpadu. V  roce 2024 již 
bude sazba poplatku 1250 Kč za tunu od-
padu.

Až do konce roku 2029 (tj. do doby, než 
začne platit zákaz skládkování využitelné-
ho odpadu) tak mohou obce ukládat vy-
užitelný komunální odpad na skládku za 
sníženou sazbu. Obec může uplatňovat 
tzv. TŘÍDICÍ SLEVU, kdy je poplatek 500 Kč 
za tunu, pokud celková hmotnost odpadu 
uloženého na skládku nepřesáhne stano-
vené množství odpadu na obyvatele v tu-
nách. V  loňském roce 2022 pro uplatnění 
slevy bylo stanovené množství odpadu 
190 kg/os./rok, v  letošním roce 2023 to je 
180 kg/os./rok a  v  příštím roce 2024 by-
chom se měli vejít do 170 kg/os./rok, aby-
chom mohli třídicí slevu uplatnit.

V Kopidlně se nám bohužel zatím nepo-
dařilo tyto limity nepřesáhnout. Odpady 
svážené z  popelnic v  Kopidlně jsou uklá-

dány na skládku společnosti Marius Peder-
sen, a. s., v Košťálově u Lomnice nad Popel-
kou. Odpad z  popelnic vyváží společnost 
Severočeské komunální služby, s. r. o., Jab-
lonec nad Nisou.

Za rok 2021 jsme nad limit na skládkov-
ném dopláceli 52.698,75 Kč a vyproduko-
vaného množství odpadu bylo 248 kg/os./
rok a za rok 2022 jsme nad limit na sklád-
kovném dopláceli 75.736,22 Kč a vyprodu-
kovaného množství odpadu bylo 242 kg/
os./rok.

Jak ukazuje následující graf, v  letošním 

roce jsme limit pro uplatnění třídicí slevy 
od září opět přesáhli.

Recyklace komunálního odpadu
Nové zákony v  odpadovém hospodář-

ství si kladou za cíle recyklovat 55 % komu-
nálního odpadu v  roce 2025, 60 % v  roce 
2030 a  65 % v  roce 2035. Recyklace zna-
mená konečné zpracování využitelných 
odpadů, tedy odpadů, které vytřídíme.

Aby obce, tedy i město Kopidlno, mohly 
splnit zákonné cíle, z výše uvedeného vy-

Limit pro získání třídicí slevy – Kopidlno

Příklad rozboru směsného komunálního odpadu – obsahuje 72 % recyklovatelných složek

Rok 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029

Množství odpadu obyvatel/kg 200 190 180 170 160 150 140 130 120

Počet obyvatel (zdroj ČSÚ) 2112 2112 2136

Čerpání limitu pro uplatnění nároku obce na slevu ze 
skládkového poplatku za „využitelný odpad“

Název odpadu Naměřený podíl ve zbytkovém směs-
ném komunálním odpadu (% hm.)

Biologicky rozložitelný odpad (rostlinný, kuchyňský, včetně 
živočišného) 29 %

Plasty + nápojové kartony 10 %

Papír 9 %

Sklo 10 %

Elektroodpad 2 %

Dřevo 1 %

Oděvy, textil 5 %

Kovy 3 %

Stavební odpady 3 %

CELKEM recyklovatelné složky 72 %

CELKEM zbytkový směsný komunální odpad po odseparo-
vání recyklovatelných složek 28 %
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plývá, že musí v roce 2025 a následujících 
vytřídit alespoň 60 % z  celkového množ-
ství přijatého komunálního odpadu, v roce 
2030 alespoň 65 % a v roce 2035 a násle-
dujících alespoň 70 %.

Pro srovnání v roce 2022 bylo v Kopidl-
ně a jeho částech vytříděno necelých 22 % 
odpadu z  celkového množství přijatého 
komunálního odpadu, v  roce 2023 bylo 
vytříděno 24 % odpadu.

Při nesplnění těchto cílů hrozí obcím 
sankce až 200.000 Kč. Přestože jsme se ve 
třídění odpadů zlepšili, stále se v popelni-
cích na směsný odpad nachází komodity, 
které by se daly vytřídit. Zbytkový směsný 
komunální odpad má obsahovat jen ne-
recyklovatelné odpady či jinak nevyužitel-
ný zbytek komunálních odpadů. Zbytkový 
směsný komunální odpad stále obsahuje 
kolem 70 % recyklovatelných složek.

Celkové náklady města Kopidlna na svoz 
komunálního odpadu

Co se týká ekonomiky, tak obecně na-
kládání s  odpady je finančně rok od roku 
náročnější. Výdaje nám rok od roku rostou.

Jediné příjmy, které v  současné době 
město za komunální odpad dostává, je od-
měna za množství vytříděného odpadu od 
společnosti EKO-KOM, a. s., jedná se o tyto 
komodity: papír, plast a sklo.

Města mohou zavést na svém území 
místní poplatek za komunální odpad, kdy 
příjmy od občanů částečně pokrývají ná-
klady na svoz odpadů z popelnic. V Kopidl-
ně se od roku 2012 poplatek za komunální 
odpad nevybírá. V  roce 2012 byl obecně 
závaznou vyhláškou navýšen místní koefi-
cient za zastavěné části nemovitostí v dani 
z nemovitosti, kdy příjmy z tohoto navýše-
ní jsou použity na hrazení nákladů na svoz 
komunálního odpadu. Vzhledem k  na-
růstajícím cenám za svoz komunálního 
odpadu navýšení místního koeficientu na 
dvojnásobek v  dani z  nemovitosti v  roce 
2012 tyto náklady nepokryje. Navýšení 
místního koeficientu v dani z nemovitosti 
v roce 2012 není totéž co místní poplatek 
za odpad.

Prvním krokem města Kopidlna k  na-
plnění výše uvedených a  zákonem poža-
dovaných cílů ke snížení množství směs-
ného komunálního odpadu je přechod 
na čtrnáctidenní svoz odpadu z popelnic. 
V návaznosti na tento krok by měla být ve 
městě rozšířena možnost navýšení kapaci-
ty pro vytříděný odpad včetně bioodpadu. 
Všem, kteří chápou, že je důležité vypro-
dukovat co nejméně odpadu a co nejvíce 
odpad třídit, a  to jak z  důvodu ochrany 
životního prostředí, tak z  důvodů zákon-
ných i ekonomických, DĚKUJEME.

Monika Kovářová

Směsný komunální odpad – popelnice, pytle 
Rok Výdaje Množství vyvezeného odpadu
2011 1 221 095 Kč 533,06 t
2012 1 309 237 Kč 512,90 t
2013 1 453 708 Kč 505,91 t
2014 1 447 711 Kč 496,93 t
2015 1 538 443 Kč 501,00 t
2016 1 558 576 Kč 501,59 t
2017 1 534 398 Kč 520,50 t
2018 1 644 154 Kč 468,68 t
2019 1 661 557 Kč 491,37 t
2020 1 786 024 Kč 518,12 t
2021 1 866 720 Kč 523,43 t
2022 2 000 184 Kč 511,67 t
2023 k 31. 10. 2 083 914 Kč 413,75 t

Provoz sběrného dvora 

Rok Výdaje – za celý provoz Množství velkoobjemového 
odp.

2011 298 271 Kč 22,84 t
2012 351 395 Kč 42,51 t
2013 363 750 Kč 37,39 t
2014 372 539 Kč 37,64 t
2015 400 242 Kč 44,72 t
2016 382 870 Kč 44,36 t
2017 423 328 Kč 63,87 t
2018 453 524 Kč 57,94 t
2019 437 614 Kč 68,58 t 
2020 419 535 Kč 50,96 t
2021 356 078 Kč 52,78 t
2022 362 191 Kč 53,20 t

2023 k 31. 10. 509 882 Kč 70,46 t

Tříděný odpad (sklo, papír, PET, ostatní plasty, nápoj. kartony, bio)
Rok Výdaje Příjmy
2011 287 064 Kč 200 817 Kč
2012 276 307 Kč 152 752 Kč
2013 308 511 Kč 197 417 Kč
2014 323 296 Kč 159 192 Kč
2015 346 928 Kč 157 385 Kč
2016 356 649 Kč 173 649 Kč
2017 361 135 Kč 210 556 Kč
2018 463 020 Kč 149 965 Kč
2019 606 671 Kč 248 971 Kč
2020 655 616 Kč 264 375 Kč
2021 662 061 Kč 264 349 Kč
2022 1 037 794 Kč 356 673 Kč
2023 k 31. 10. 1 146 881 Kč 363 710 Kč

Tříděný odpad – množství vyvezeného odpadu
Rok Papír PET – lahve, plasty Sklo Tetrapak Textil Bioodpad
2011 15,77 t 20,11 t 19,64 t      
2012 13,86 t 19,80 t 22,88 t      
2013 25,58 t 19,48 t 25,89 t 0,16 t    
2014 21,77 t 18,53 t 17,50 t 0,10 t    
2015 20,14 t 18,51 t 21,48 t 0,42 t 4,26 t 10,78 t
2016 20,43 t 20,56 t 18,76 t 0,32 4,81 t 15,20 t
2017 21,48 t 21,98 t 27,25 t 0,22 t 5,46 t 18,66 t
2018 20,40 t 25,3 t 21,51 t 0,4 t 7,56 t 25,65 t
2019 21,19 t 30,38 t 25,40 t 0,36 t 6,80 t 24,80 t
2020 25,26 t 31,93 t 28,11 t 0,38 t 6,88 t 30,58 t
2021 23,01 t 31,24 t 26,97 t   7,83 t 27,11 t
2022 39,99 t 40,56 t 28,97 t   5,67 t 46,76 t
2023 k 31. 10. 36,11 t 41,57 t 26,31 t   2,75 t 47,72 t



14 prosinec 2023Kopidlenské listy

30. výročí návratu černobylských 
krajanů do vlasti předků

Dne 4. listopadu 2023 se v sokolovně měs-
ta Kopidlno konala velká oslava k příležitos-
ti návratu černobylských krajanů do vlasti 
předků – a to 30. výročí.

Sešlo se nás moc – to si přece každý přál. 
Zúčastnili se občané ze všech regionů České 
republiky, kteří pocházejí z  české vesničky 
Malinovka na Ukrajině. Srdečně jsme uvítali 
starostu města Kopidlno a jiné hosty.

Významné výročí reemigrantů, kteří se 
usídlili v  Kopidlně, bylo skvělou příležitostí 
připomenout si naši historii v  rámci putov-
ní výstavy „Návraty volyňských Čechů“. Od 
doby přesídlení do carského Ruska, vzniku 
kolonií českých vesnic ještě za vlády Alexan-
dra II., účasti ve válce až po tři etapy návratů 
do vlasti předků.

Zavzpomínali jsme na dodržování čes-
kých tradic v naší vesnici Malinovka na Ukra-
jině. Ať už to bylo draní peří, trhání chmele, 
odčepování na svatbách a jiné.

V době Československé kulturně osvětové 
společnosti Jana Amose Komenského vzni-
ká v  lednu roku 1990 při škole v Malinovce 
kroužek českého jazyka, kde já a moje kole-
gyně Věra Gabrielová a Marie Gavrylenková 
jsme seznamovaly děti s českými zvyky, tra-
dicemi a  připravovaly vystoupení dětského 
souboru. Nikdy nezapomeneme, jak v  té 
době kamiony z  České republiky dovážely 
dětem na Ukrajinu tropické ovoce, sladkos-
ti, a dokonce zavařeniny od obyčejných lidí 
z Čech.

Do našich českých vesnic Malinovky 
a Malé Zubovštiny přijížděly delegace z Čes-
ké republiky. Pamatuji si na paní Doušovou, 
která pomáhala s  přípravou přesídlení do 
České republiky a  dnes pracuje v  potravi-
nové bance, a ta i nadále pomáhá občanům 
v nouzi v Ukrajině.

Těžké bylo loučení s  rodným domovem, 
příbuzenstvem a sousedy.

První kroky na území České republiky byly 

náročné. Pomáhali nám nejen česká vláda, 
český lid, ale hlavně členové Sdružení Čechů 
z  Volyně a  jejich přátelé. Součástí sdružení 
jsou i  Češi od Černobylu pod vedením Bo-
rise Iljuka. Velká slova vděčnosti patří Ing. J. 
Hofmanovi a Ireně Malinské, která pomáha-
la v Kopidlně. Dnes už nejsou mezi námi, ale 
nikdy na ně nezapomeneme.

Členové sdružení bydlí v  různých regio-
nech České republiky. My patříme do regio-
nu Nymburk. Ten po přesídlení vedl ředitel 
školy z Malé Zubovštiny Jaroslav Ornst. Poz-
ději jsem převzala vedení já, a  chtěla bych 
touto cestou pozvat všechny občany z Kopi-
dlna, hlavně naše potomky – mládež – stát 
se členy našeho Sdružení.

Naše sdružení vydává časopis Zpravo-
daj, kde se dozvíte vše o jeho činnosti. Dále 
nás najdete na internetových stránkách 
www.volynaci.cz.

Chtěla bych zmínit, že právě přes Sdruže-
ní Čechů z  Volyně a  jejich přátel probíhala 
pomoc uprchlíkům z  Ukrajiny před válkou. 
Úkolu pomoci uprchlíkům (hlavně mamin-
kám s  dětmi) se ujala Dagmar Martinková 
– tehdejší předsedkyně sdružení. Podařilo se 
převézt deseti autobusy přes 1000 uprchlí-
ků do České republiky a poskytnout jim po-
moc. Zásluhu na záchraně maminek s dětmi 
má předsedkyně Rady Čechů na Ukrajině 
Ludmila Čiževská z Žytomyru a naše Evgenie 
Polišťuk z Malinovky.

My, kdo jsme se narodili a  vyrůstali na 
Ukrajině, nemůžeme nečinně přihlížet situa-
ci v naší rodné zemi – Ukrajině (to jsou slova 
mého syna Andreje a jsem na něj hrdá, že od 
začátku pomáhá – nedávno dokončili s  ka-
marády již 11. humanitární misi na Ukrajinu).

Nikdy jsem nemyslela, že český lid bude 
tak solidární, přijme ukrajinské uprchlíky 
a  nepřestává i  nadále pomáhat Ukrajině. 
Všem moc děkujeme!

Jsem ráda, že jsem tady v  České repub-
lice a  mám práci, která je mým koníčkem. 
Práce ve škole s  dětmi mě moc baví. Cítím 
se součástí české společnosti, až na to, že se 
mi občas zasteskne po zemičce, kde jsem se 
narodila.

Se svými pocity se chci podělit vlastní bás-
ničkou.

Mgr. Anna Mazniková, vedoucí regionu 
Nymburk – Sdružení Čechů z Volyně  

a jejich přátel

Cesta životem není lehká,
trnitá a dost křehká.
Kdo chce zvítězit,
musí se s životem prát.
Naučit se být silným,
všemu zlému odolat
a zároveň se ničeho nebát.

Práci, pozornosti a píli
dosáhneme svému cíli.
To vše mi pomáhá tvořit a žít,
vzpomínat na malé minulé radosti
a do budoucna jen snít.

Copak můžu zapomenout na zemičku,
kde jsem se narodila, vyrostla a žila,
chodila na boso, běhala do školy a snila.
To se nedá.
Ale v nové zemi každý najde vše, co hledá.
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Najednou jsme 
byli opět spolu, 
jako dříve

4. listopadu v  místní sokolovně se 
konala akce k  30. výročí návratu volyň-
ských Čechů. Velice příjemné bylo vi-
dět, po tak dlouhé době, známé tváře. 
Jsou to lidičky, kteří společně na vesnici 
Malinovka bydleli. V  tomto okamžiku 
se zastavil čas. Najednou jsme byli opět 
spolu, jako dříve. To byly dojemné chvíle. 
Chvíle objímání, vyprávění a sdílení. Ka-
ždý z nich bydlí v  různých místech naší 
republiky: Rokytnice nad Jizerou, Česká 
Lípa, Mimoň, Zákupy, Jirkov, Milovice, 
Mladá Boleslav. Přesto si udělali čas a při-
jeli na setkání. Na setkání byli pozváni: 
pan starosta Ing. Karel Žižka, bývalý pan 
starosta Zbyněk Smolík s paní, dále paní 
Jaroslava Novotná, bývalá zástupkyně 
místní školy, Jozefína Militká, člen zastu-
pitelstva, Mgr. Anna Maznik, zástupce 
společnosti sdružení volyňských Čechů. 
Historii přesídlení do České republiky 
nám sdělila Mgr. Anna Mazniková a také 
jsme měli možnost si to ještě přečíst na 
putovní výstavě Návraty volyňských 
Čechů. Občerstvení pro nás připravili – 
místní spolek Sokol, nechyběly ani ukra-
jinské dobroty, které napekla paní Elena 
z Lenboru, s. r. o, sladkosti nám napekla 
i  slečna Taťána Kosťučenková. O  zába-
vu se nám postarala zpěvačka Světlana 
s Alexandrem z Prahy a folklorní skupina 
Radost z Hradce Králové. Všichni jsme se 
tady cítili jako doma, protože tuto atmo-
sféru nám vytvořila Irenka Nazarenková. 
Chtěla jsem poděkovat všem, kdo se po-
díleli na této skvělé zábavě.

Mgr. Nina Dyčenková

Naše vesnice Malinovka byla založená sa-
mostatně, odděleně od ukrajinské vesnice. 
Kdysi tam byla bažina. Lidé si začali stavět 
bydlení, obdělávat půdu. Postupem času 
vznikla vesnice Malinovka. Název byl prav-
děpodobně odvozen od názvu města Ma-
lin. Vesnice byla oddělená od města jenom 
železniční tratí. Postupem času se zakládaly 
školy, kostely. Dodržovaly se české tradice, 
mluvilo se česky. Není lehké opustit domov, 
kde jsme vyrůstali a trávili dětství. Když víte, 
že budete mít někde daleko nový domov 
a musíte se tam zabydlet, naučit se všemu, 
co v životě budete potřebovat, tak dostane-
te strach a propadnete nejistotě.

Na začátku to bylo dost těžké a  bolesti-
vé. Velké zklamání bylo pro mě to, že jsem 
delší dobu nemohla pracovat jako učitelka. 
I Kopidlno svým vzhledem nahánělo hrůzu, 
ty neopravené domy, ulice. Pamatuji si, když 
jsem poprvé uviděla malý vláček, který jez-
dil po jedné koleji, byla jsem překvapená. Na 
Ukrajině vidíte pořádně dlouhé vlaky. Větši-
nou jsou vedle sebe dvě koleje. To byly moje 
první dojmy. Teď je to jiné. Kopidlno jsem si 
zamilovala, je to můj domov. Jsou zde skvělí 
lidé a nikdy bych nechtěla toto město opus-
tit. Možnost výběru byla. Hodně našich kra-
janů žije po celé České republice.

Kopidlno jsem si vybrala z  toho důvodu, 
že sem mohla přesídlit celá naše vesnice. 
Bylo to 36 rodin. V  paměti mi zůstaly věty: 
je tam škola, školka, sportovní hřiště, poš-
ta, autobusové a  vlakové spojení. Tak jsme 
usoudili, když tam pojede více lidí z  naší 
vesnice, tak to společně všemi silami ustojí-
me. Na úřadě města bylo pro nás připrave-
no setkání se starostou, lékaři a  lidmi, kteří 
nám přišli nabídnout zaměstnání. Moc jsem 
si přála vyučovat, pracovat se žáky, předávat 
jim svoje znalosti a zkušenost. Tuto možnost 
mi umožnil pan Mgr. Roman Kotlář, který 
byl zvolen ředitelem školy v  Rožďalovicích. 
Jsem mu za to vděčná. Každý člověk chybu-
je, obzvlášť cizinec. Proto mu máme pomá-

hat a  vysvětlovat, čemu nerozumí, nikoliv 
ho odsuzovat. Tak teď už je to pořádný kus 
cesty, co jsme prošli. Osobně mi to trvalo pět 
let, než jsem si zvykla na nový domov, na lidi, 
na zvyky a tradice. Nelituji toho. Tady jsem si 
našla nové přátele, poznala jsem jiný způsob 
života. Důležité je, že pracuji jako učitelka. 
Toto povolání mě naplňuje.

Když si vzpomenu na Malinovku, tak se 
mi vybaví moje dětství. Lítání s  kamarády 
venku, hraní míčových her. Také se mi vy-
baví krásná příroda. Doposud to mám před 
očima. Nikdy nezaniknou vzpomínky na 
Malinovku. Tam jsem se narodila, tam jsem 
prožila své dětství. Vždy budu vzpomínat na 
ty krásné časy a  co jsem tam prožila. Roky 
utíkaly a postupem času jsem si zvykala na 
nový domov. Dneska vzpomenu na některé 
momentky. Není to takové jako na začátku. 
V paměti mi zůstal jen minulý život, ten sou-
časný je tady. Minulost se už nevrátí, raději 
budeme žít přítomností. Cituji slova Filipa 
Špinky, který to velice pěkně vyjádřil: „Minu-
lost je pouze vzpomínka, která ti v určitý čas 
udělá radost a v jiný moment tě rozpláče.“

Kdysi dávno, už je to třicet let,
odjeli jsme z Ukrajiny poznat nový svět.
Kopidlno – malé městečko,
zůstalo pro nás naše hnízdečko.
Život plyne jako voda, šťastně si zde žijeme
a všem, kdo nám pomáhali, za to vřele děkujeme.

Mgr. Nina Dyčenková

Dnes je to pro nás velký den,
30 let uteklo, je to jako sen.
Sešli jsme se opět spolu,
abychom si sdělili, jak se tady nám žije,
a radostně si zavzpomínali
na tu naši Malinovku,
na ten rodný kraj.
Minulost nám zůstává,
budoucností musíme žít.
Všem Vám přeji hodně zdraví
v novém domě mít.

Když si vzpomenu na Malinovku, 
tak se mi vybaví moje dětství

Poděkování
Chtěla bych z  celého srdce poděkovat 

týmu, který se podílel na přípravě a orga-
nizaci setkání volyňských Čechů, které se 
uskutečnilo v Kopidlně 4. 11. 2023.

Ráda bych vyjádřila veliké a  upřímné 
poděkování paní Ireně Nazarenkové, paní 
Veronice Žižkové a  Radce Osadčenkové, 
neboť jsem si vědoma, že za organizací 
a  přípravou těchto akcí je obrovský kus 
práce a  velikého úsilí. Vážím si upřímné-
ho a profesionálního přístupu a osobního 

nasazení. Děkujeme, že jsme se mohli zú-
častnit tohoto přátelského setkání plného 
krásných chvil. Setkávání, ze kterého jsme 
si odnesli jen krásné vzpomínky na dětství, 
mládí a na naši rodnou zemi. Zvláštní vřelé 
poděkování posílám panu starostovi Žiž-
kovi za podporu a organizaci.

Ať se Vám všem daří!
S pozdravem ze severních Čech 

Mirka Rybová
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Letos je to 30 let, kdy se můj život změnil 
a začala se psát nová budoucnost jak i ostat-
ních, co se rozhodli k přestěhování do České 
republiky.

Pokud jde o mě, ani přesně nevím, co jsem 
v té době cítila a myslela. Bylo mně necelých 
sedm a pamatuji si stěhování nábytku do ka-
mionů a loučení se s příbuznými.

Po příjezdu do Kopidlna pro naši mladší 
generaci to bylo něco nového, hlavně spous-
ta dobrodružství, která nám nový domov 
přinesl. V  počátku drželi kluci a  holky při 
sobě, některá přátelství vydržela i  do dnes, 
ale pomalu se museli zapojit do povinné 
školní docházky, kde mohla vzniknout nová 

Děkuji za oslovení, že se mohu v pár řád-
cích podělit o  dojem z  úžasné a  srdečné 
akce, ale zároveň se podělit o  pocity jako 
manželka Ukrajince (volyňského Čecha). 
Kde začít?

Na začátek se představím. Jmenuji se Rad-
ka Osadčenko (za svobodna Maxová), dcera 
paní učitelky na kopidlenské základní škole 
Jitky Koutníkové.

Pocházím z  Nové Paky. Jako desetiletá 
holka jsem se s  mamkou přestěhovala do 
Cholenic a poté do Kopidlna.

Můj manžel Igor Osadčenko, pětiletý kluk, 
který se ocitl 1200 km daleko od svého do-
mova, když řeknu, se svojí krabicí hraček.

Nelehké rozhodnutí manželových rodičů 
zabalit TO své a opustit TO své.

Nechat zbytek své rodiny. Obejmout se, 
dát sbohem a jet do neznáma. Do cizí země. 
Neumět jazyk. Nemít práci. Neznat míst-
ní zvyky, lidi. A myslím, že to je jen zlomek 
otázek, které šly všem Ukrajincům hlavou. 
A  doba před 30 lety byla jinde. Jiný styl ži-

přátelství. I když to nebylo někdy lehké, ale 
díky spoustě lidí, kteří měli srdce na pravém 
místě, to šlo lépe.

Čím jsem starší, tím více oceňuji a vážím si 
toho, co všechno museli naši rodiče a praro-
diče pro naše lepší životy udělat.

Opustit svoje práce, rodiny, domovy. 
A proto jim patří velké díky.

Roky uběhly jako voda, většina z nás si za-
ložila rodiny tady v Kopidlně nebo v  jiných 
částech České republiky.

Já osobně jsem s rodinou zůstala v Kopi-
dlně, a tak jsem měla tu čest s pomocí přátel 
uspořádat oslavu k našemu 30. výročí.

Tato akce byla silným emotivním zážit-

vota, jiné pracovní možnosti, žádné mobily, 
žádné sociální sítě. Proč to zmiňuji. Žádná 
komunikace s rodinou a přáteli. Co si bude-
me povídat, úplně jiný svět.

Mám husinu, když si toto uvědomím. 
Smekám před všemi, kteří rozhodnutí udě-
lali a  odjeli. Každý máme v  životě možnost 
volby jít za lepším, ale strach je svině a mohl 
být silnější. A  oni to dokázali a  začali psát 
svůj nový příběh. Vybudovali si tady v  Ko-
pidlně nezastupitelné místo. (Věřte mi, píšu 
tyto řádky a bulím…)

Vždy budu s pokorou vzhlížet k Igorovým 
rodičům. A když se naše rodiny spojily v jed-
nu, cítila jsem zvláštní pocit, úkol, zodpověd-
nost… Jsem Češka, nezvládnu být Ukrajin-
kou.

Možná se to ode mne ani neočekává?? …
nevěděla jsem… Vše si sedlo, naučili jsme se 
vnímat jeden druhého a učit se od sebe na-
vzájem. Já dostala ukrajinský otisk ve všech 
směrech a  vzala si z  toho pro mne to milé. 
V kuchyni moc políbená ukrajinským jídlem 

kem. Sjeli se rodiny a přátelé, kteří se dlouhá 
léta neviděli.

Cílem této akce bylo si zavzpomínat na 
dobu odjezdu z Ukrajiny a všichni společně 
oslavit naše výročí a to si myslím, že se po-
vedlo na sto procent.

Ať to bylo programem, nebo lidmi, kteří 
dorazili a bavili se až do rána.

V neposlední řadě bych chtěla poděkovat 
své rodině a přátelům za pomoc a podporu. 
Velké díky také patří vedení města Kopidlna, 
především Veronice Žižkové za získání dota-
ce, bez které by tato akce nebyla tak krásná.

Irena Nazarenková

nejsem. Když Igor dostane chuť na boršč 
nebo pelmeně, nemáme to z Jičína do Kopi-
dlna k rodičům daleko.

A naopak. Věřím, že si Igor a  jeho rodina 
našli ve mně to své. Společně jsme to po-
ladili pro spokojenost všech. Jsem vděčná, 
že naše dcery mají obě krve. Ta východní 
krev v nich koluje, v holkách našich, a  je to 
někdy znát. A jsem na to pyšná. Jsem pyšná 
na ukrajinské příjmení, které nosím. Jsme 
výjimeční už tím, že jméno Osadčenko nosí 
v Česku jen naše rodina.

Na závěr bych chtěla poděkovat všem 
volyňským Čechům a Ukrajincům, kteří toto 
nelehké rozhodnutí před 30 lety udělali. 
Každý jeden z vás je součástí. A bez vás by 
nebylo.

Zbožňuji na vás soudržnost a vlastenectví. 
A když se možná někdy cítíte na dvou lodích.

Po 30 letech víte, kam patříte. Jste nedíl-
nou součástí Čechů.

Radka Osadčenko

Oceňuji, co museli rodiče pro naše lepší životy udělat

30 let mého manžela v Čechách
10 let jako manželka volyňského Čecha
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30 let mezi námi v otázkách a odpovědích
1. Zůstaly vám nějaké vzpomínky z doby před 30 lety?
2. Jak se vám zde dnes žije?
3. Co se změnilo za posledních 10 let?
4. Zúčastnili jste se oslav pořádaných městem Kopidlno?

Krásné dětství na sídlišti se spoustou ka-
marádů

1. Před 30 lety mi byly pouhé tři roky, takže 
žádné konkrétní vzpomínky mi neutkvěly. Ale 
celkově si vybavuji krásné dětství na sídlišti se 
spoustou kamarádů – třeba když jsme stavěli 
města z písku, hráli schovávanou u telefonní 
budky nebo se houpali na klepadle na kober-
ce.

2. Dosavadní život bych neměnila, mám, 
co jsem si přála – krásnou rodinu. Z Kopidlna 
jsem se skoro před deseti lety odstěhovala, 
stále se tam ale ráda vracím za rodinou a přá-
teli.

3. Během posledních 10 let jsem toho stih-
la docela dost – dokončit studia a najít dosa-
vadní práci, přestěhovat se z  Kopidlna, vdát 
se a založit rodinu čítající manžela, dva skvělý 
kluky a psa.

4. Ano, oslav jsem se účastnila spolu s ce-
lou rodinou a děkuji organizátorům za uspo-
řádání. Akce se mi líbila od výzdoby až po 
program.

Diana Dubská (Dmitrenková)

Díky za krásné vzpomínky lidem z Kopi-
dlna

1. Vzpomínek máme hodně, jak dobrých, 
tak i  ne moc příjemných. Ale ty nepříjemné 
rychle zmizely a zůstaly jen ty krásné, příjem-
né, legrační v naší paměti. Za ty krásné vzpo-
mínky poděkovala bych lidem z  Kopidlna, 
díky kterým vznikly ty krásné vzpomínky. To 
jsou prodavačky, učitelky, sestřičky, kolegové, 
sousedi. Před 30 lety neznalost českého jazy-

ka měla svoje příběhy, vzpomínky. Vždy vzpo-
mínám, jak jsem přišla do samoobsluhy pro 
chleba a paní Víchová ptá se: Chcete čerstvý, 
nebo tvrdý? Teď už vím rozdíl.

2. Dnes nám žije se dobře. Děti jsou dospě-
lé, mají svůj život, práci, bydlení. My už jen 
užíváme klidný život, odpočinek, cestování, 
relaxaci na zahradě a vždy těšíme se na vnou-
čata.

3. Za 10 let hodně se změnilo. Dobrý je to, 
že Kopidlno žije, opravená škola, náměstí, hři-
ště, koná se hodně akcí jak pro děti, tak i pro 
dospělé, různé zájezdy, besedy, plesy… Nej-
větší změnou za 10 let je to, že nevidíme děti 
a neslyšíme jejich smích na hřišti nebo na ulici 
– mobily udělaly svoje.

4. Oslavy k 30. výročí navrácení Čechů zú-
častnila se naše rodina.

Ludmila Kulhánková

Určitě tu chci do budoucna zůstat
1. Když jsme před 30 lety přijeli do Kopidl-

na, tak mi bylo čerstvých pět let. Pamatuju si 
jen střípky toho, jak bylo sídliště neobydlené. 
Na parkovišti stála dohromady asi jen tři auta 
a v pískovištích si hrály děti. Hodně jsme cho-
dili do krásného parku, který je v  Kopidlně. 
Myslím si, že nás místní lidé přijali velmi hez-
ky, a za to všem chci tímto velmi poděkovat.

2. Dnes se mi v  Kopidlně žije spokojeně. 
Jsem rád, že zde není smog a hluk jako ve vel-
kých městech. Je tu klid, základní služby jako 
lékař, obchody atd. jsou pro mne dostačující. 
Určitě tu chci do budoucna zůstat.

3. Za posledních 10 let se toho moc ne-

změnilo. Kopidlno a  život v  něm spíše upa-
daly. Čím to bylo, asi každý rozumný občan 
Kopidlna moc dobře zná. Od poslední změny 
vedení Kopidlna mi připadá, že se sem vrací 
život a Kopidlno prosperuje.

4. Oslav města a různých akcí se rád účast-
ním s  rodinou, ať už jako aktivní pomocník, 
nebo jako návštěvník. Je skvělé, když pořáda-
né akce přilákají občany z okolí a i vzdálených 
měst.

Jaroslav Ryba

Těžké rozhodnutí rozloučit se s životem 
na Ukrajině

1. Vzpomínky určitě zůstaly. Nejvíc vzpo-
mínám na okamžik, kdy jsme odjížděli do ČR. 
Bylo to těžké rozhodnutí, loučili jsme se s ži-
votem, který jsme prožili na Ukrajině.

2. Jsme tu naprosto spokojení.
3. Za posledních 10 let Kopidlno vypadá 

o hodně líp:
– rekonstrukce náměstí, školy,
– nová čistička vody,
– hasičárna nová,
– některé silnice jsou opravené.
Samozřejmě chtělo by toho víc. :)
4. Setkání jsme se zúčastnili a moc se nám 

líbilo. Celý program byl naplněn vzpomínka-
mi… Chtěla bych touto cestou ještě jednou 
poděkovat všem, kdo se podíleli na organiza-
ci tohoto setkání.

Taťána Sedláčková

Několikrát jsem odpovídala na do-
tazy typu: proč oslava pro „úkáčka“ 
(mimochodem toto pojmenování ne-
mám ráda). Moje odpověď byla: proč 
ne? Podle mého si oslavu zaslouží jako 
všichni ostatní. Patří mezi nás, 30 let tu 
žijí s námi a my s nimi, navázali jsme ne-
rozlučná přátelství, někteří manželství. 
Prostě jsou naši a my jejich, snad. :-)

Oslavy jsem se účastnila, i  když pra-
covně, a  přesto si odnáším krásný zá-
žitek z milé a přátelské atmosféry. Bylo 
hezké sledovat setkání po několika 
letech. Všichni zúčastnění byli velice 
vstřícní a podělím se s vámi o svůj vel-
ký zážitek. Seděla jsem celou dobu 
u pokladny a nestalo se, že by se někdo 
z  odcházejících u  pokladny nezastavil 
a  nepoděkoval za uspořádání akce. To 
bylo tak milé, a hlavně nečekané, není 
pravidlem, že vám někdo za něco podě-
kuje. Takže já teď poděkuji vám všem, 
kdo jste přišli, kdo jste akci připravili, 
i vám, kteří si přečtete tento příspěvek. 
A  někdy příště na akci společné na vi-
děnou.

Míša Havelková

Pohled z druhé strany

Rodina Sedláčkova a Ivanova.
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Na prahu 2. stupně.  
Adaptační dopoledne šestých tříd

Adaptace na nové prostředí a přechod na 
2. stupeň vzdělávání jsou náročným úko-
lem pro každého žáka. Ráno 6. 9. 2023 jsme 
proto začali poněkud neobvykle, bez učeb-
nic a  sešitů. Obě dvě paralelní třídy šesté-
ho ročníku se zprvu společně sešly v jedné 
učebně. Vstupním tématem byly emoce. 
Pracovali jsme s emočními kartami a popi-
sovali jsme, jak se cítíme na samotném za-
čátku studia 2. stupně. V řízené diskuzi jsme 
usilovali o empatii jednoho vůči druhému, 
poskytovali si rady a  případně navrhova-
li možné způsoby eliminace negativních 
emocí svých spolužáků.

Pro další aktivitu jsme se již rozdělili do 
svých tříd a  věnovali jsme se značně in-
dividuálnímu úkolu. Každý žák si napsal 
a ilustroval svou vlastní pohlednici „svému 
budoucímu já“. Zamýšleli jsme se nad tím, 
jakou cestu jsme už ušli, kde stojíme právě 
teď a kam naše kroky budou směřovat nej-
spíš dál. Všichni opatřili svůj pohled znám-
kou, kterou směnili u paní učitelky na „poš-
tě“ za správně vypočítaný příklad, a  svůj 
pohled vhodili do připravené „schránky“. 
V  plánu je se k  dopisům vrátit na konci 
9. ročníku, kdy žáci dojdou na konec ces-
ty nejen 2. stupně, ale i celého základního 
vzdělávání.

Další aktivita byla mnohem sdílnější. Kaž-
dý žák si vylosoval někoho z paralelní třídy 
a vytvořil mu přáníčko s obrázkem a pozi-
tivním vzkazem. Přání jsme si předali a vzá-
jemně si popřáli vše dobré do dalších dní. 
Část dne byla věnována i diskuzi o třídních 
pravidlech.

Zbytek dne jsme společně tvořili a  ná-
sledně prezentovali své „osobní kytičky“, 
jejichž okvětní lístky ztvárňovaly určitou 

osobní informaci, přání nebo zážitek. Svou 
„kytičku“ každý odprezentoval ostatním, 
kteří hodnotili sílou potlesku kultivaci pro-
jevu, plynulost a slovní zásobu prezentují-

cího. Tímto způsobem získávali žáci body 
pro svou třídu. V závěrečné diskuzi jsme si 
ovšem uvědomili, že vítězové jsme vlastně 
všichni, protože všichni našli odvahu vy-
stoupit před třídou, a každý proto odcházel 
z adaptačního dopoledne jako vítěz s drob-
nou sladkostí.

Věříme, že nám všem adaptační dopole-
dne pomohlo eliminovat případné obavy, 
ale i poskytlo příjemnou zábavu a usnadnilo 
vstup do další životní etapy vzdělávání se.

Za třídu 6. A třídní učitelka  
Bc. Veronika Hnízdová

Za třídu 6. B třídní učitelka  
Mgr. Jana Hladíková
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Tradiční soutěžení žáků na Kopidlenském kvítku
Ráno jsme se všichni sešli před školou 

a vyrazili jsme na soutěž. Na soutěži nás uví-
tala Zahradnická škola Kopidlno. Soutěžení 
probíhalo v hale v parku a vše bylo bez pro-
blému. Když všichni odsoutěžili, dali jsme si 
perník, který nám upekly kuchařky ze Za-
hradnické školy. Pak jsme měli dost času, než 
bylo vyhlášení, a tak jsme si všichni povídali 
a hodnotili jsme, jak se nám to vydařilo. Na-
konec bylo vyhlášení, na kterém jako první 
vyhlásili kategorii Včelka, kde se na 1. místě 
umístila Daniela Šímová z 9. A. Pak vyhlásili 
kategorii Kapřík, tam byl na 2. místě Tomáš 
Procházka z  8. A. V  dalších kategoriích Kví-
teček a  Jelen se naše družstva umístila na 
4. a 5. místě. Nakonec jsme si to všichni užili 
a na závěr jsme vyrazili na oběd do naší škol-
ní jídelny, kde nás za odměnu čekal výborný 
oběd.

Daniela Šímová, 9. A
Kopidlenský kvíteček

S paní asistentkou jsme se sešli ráno před 
školou. Tento rok nás bylo více. Všichni jsme 
společně šli do zámeckého parku, kde se ko-
naly soutěže. Zahradnická škola nás velmi 
krásně přivítala. Dali nám nálepky se jmény 
na tričko. Šli jsme si najít místa k sezení. Paní 
ředitelka školy a další lidé se nám představili 
a  začalo se soutěžit. První jsme dostali test 
z biologie, který byl pro nás celkem lehký. Po 
testu jsme měli poznávání rostlin, což bylo 
pro nás docela těžké. Po poznávačce rost-
lin jsme měli každý za úkol svou vybranou 
aktivitku. Matěj musel dělat sportovní akti-
vitu. Měl za úkol jezdit s  kolečkem a  házet 
kaštany do koše. Nela měla za úkol poznávat 
ovoce a  zeleninu podle chuti a  se zaváza-
nýma očima. Danuška měla za práci aran-
žování květiny. Dostala růži, kterou musela 
zkombinovat s  jinými rostlinami. Její kytice 
se umístila na 2. místě. Když jsme čekali na 
vyhlašování míst, dostali jsme perník a pití. 

Čekali jsme tak 2 hodiny a  mezitím jsme si 
prošli park a  zámek s  paní asistentkou. Na-
konec jsme dopadli na 5. místě a moc jsme si 
to užili a šli jsme s příjemnou náladou domů.

Pham Khanh Dan, 9. A

Kopidlenský kapřík

Soutěžení se konalo dne 13. října. V  půl 
osmé jsme odcházeli ze školy do parku do 
bývalé sportovní haly. Rozřadili nás do jed-
notlivých skupin a pak bylo uvítání, potom 
nám sdělili, co se kde bude konat. A  pak 
jsme šli do vedlejší budovy, kde si nás po-
stupně volali do místnosti, ve které jsme pl-
nili test o  rybách, který byl trošku těžší, ale 
i  tak jsme to zvládli. Potom jsme poznávali 
ryby, rostliny a vodní zvířata a také jsme na-
vazovali háčky na čas. A  nakonec jsme na-
hazovali prutem na cíl. Po těchto aktivitách 

jsme šli na vyhlášení, kde jsme skončili na 
5. místě. Ještě jsme se šli podívat na zámek, 
ve kterém byly vystaveny výrobky žáků ze 
Zahradnické školy.

Laura Hanasz, Alena Frýbová, 7. A

Kopidlenský jelínek

V  pátek ráno 13. 10. jsme se ráno sešli 
ve škole a  pak jsme šli do parku, kde se to 
všechno konalo. Nejprve jsme šli na uvítání, 
rozdělili jsme se do skupin a pak jsme šli po-
znávat rostliny a zvířata a hned potom jsme 
šli na test o přírodě, a když už jsme to měli, 
tak jsme šli střílet ze vzduchovky. Měli jsme 6 
ran a z toho jsem sestřelila 2 panáčky, a když 
jsme měli odstříleno, tak jsme čekali na vy-
hlášení. Bohužel jsme byli na 5. místě, ale 
důležité je se zúčastnit, a né vyhrát.

Ilona Šťástková, 7. A
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Žáci naší základní školy se letos poprvé 
účastnili projektu Záložka do knihy spoju-
je školy = Záložka do knihy spája školy. Šlo 
o  spojení mezi českými a  slovenskými ško-
lami. Žáci si vzájemně vyrobili záložky do 
knížky s  pohádkovým motivem. Jednalo se 
o typické pohádkové postavy dané země.

Práce probíhala v  průběhu čtenářských 
dílen, při literatuře, výtvarné výchově nebo 
pracovních činnostech. Velký přínos vidím 
v tom, že se spousta dětí seznámila s tradič-
ními pohádkovými postavami, večerníčky či 

Jízda na kole patří k  oblíbeným činnostem 
dětí. Avšak samotná jízda je pouze prvním 
krůčkem. Tím dalším je pochopení základ-
ních pravidel pro cyklisty. Proto se žáci 4. třídy 
v  měsíci říjnu účastnili výuky na dopravním 
hřišti v Jičíně. Zde je přivítala paní Hlaváčková 
a  seznámila „čtvrťáčky“ s  obsahem teoretické 
i praktické části.

V  úvodní aktivitě získaly děti znalosti o  zá-
kladním vybavení kola. Následovala samostat-
ná práce, při níž plnily úkoly na pracovním listě. 
Závěr teoretické části patřil určování doprav-
ních značek. Po krátké přestávce se uskutečnila 
praktická část, která probíhala na venkovním 
dopravním hřišti. Děti zde střídavě plnily role 
cyklistů a  chodců. Většina zvládla dodržování 
pravidel bez výrazných problémů. Avšak na 
jarní splnění řidičského průkazu pro cyklisty 
bude jistě dobré upevnění potřebných znalostí 
a bezpečné trénování jízdní zručnosti.

Mgr. Jitka Koutníková

filmovými bytostmi. Je až zarážející, že dneš-
ní děti spoustu klasických postaviček vůbec 
neznají. Krásně vypracované záložky s drob-
nými upomínkovými předměty z  našeho 
města i  školy jsme odeslali na Slovensko. 
Naší partnerskou školou byla ZŠ s  MŠ Ru-
dolfa Hečku Dolná Súča v  Bílých Karpatech 
nedaleko města Trenčín. Při vyhodnocení 
celého projektu přišla od organizátorů velká 
pochvala pro naše žáky za nádherně vypra-
cované záložky. Všem se projekt moc líbil.

Mgr. Ivana Pekárková

Záložka do knihy spojuje školy = Záložka do knihy spája školy

Dopravní výuka pomohla čtvrťákům s osvojením pravidel

Zásilka z Kopidlna putovala do školy na Slovensku 
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Podzim v mateřské škole  
s pohádkami i prevencí

Podzimní férové 
vaření na ZŠ a MŠ 
Kopidlno

Dne 16. 11. 2023 proběhlo na ZŠ a MŠ 
Kopidlno ve školní jídelně další vaření 
z fairtradových produktů. Kuchařky při-
pravily pokrmy, které obsahovaly citro-
ny, ořechy, jasmínovou rýži, džus, čočku 
beluga a  koření s  tímto pro strávníky 
a žáky školy známým logem. Řídicí sku-
pina dodala do školní jídelny i  propa-
gační materiály o hnutí fairtrade, které 
si strávníci jídelny mohli odnést s  se-
bou, aby mohli informovat doma své 
rodiče a  příbuzné. Podobně odcházeli 
s  letáky a materiály i  strávníci z města. 
Po celý výdej jídel měly zaměstnankyně 
slušivé zástěry, také s  logem fairtrade, 
aby upozornily na tento den.

Mgr. Václav Hylmar, 
vedoucí řídicí skupiny

Školní rok 2023/2024 jsme zahájili diva-
delním představením pro děti. Do mateřské 
školy přijelo „Nezávislé divadlo“ s pohádkou 
„Pohádky zahradníčka Pepína“. Dětem se 
pohádka moc líbila a  sklidila velký potlesk. 
V měsíci říjnu se jednalo o pohádku „Nábor 
šašků“. Divadlo nás bude navštěvovat jed-
nou měsíčně po celý školní rok.

Začátkem roku k nám zavítal autor a  lek-
tor preventivních programů pan Zdeněk 
Zaoral s programem zaměřeným na chování 
dětí nejen v mateřské škole. Děti se zde do-
zvěděly, že s cizími lidmi se nebavíme, nikam s nimi nechodíme a nic si od nich nebereme. 

Své kamarády nehodnotíme podle toho, jak 
vypadají nebo jaké mají hračky. Jsme kama-
rádi, nehádáme se a vždy hledáme společné 
řešení, aby byli všichni spokojeni. Umíme se 
rozdělit a jsme k sobě ohleduplní.

Stejně jako v  loňském roce i  letos spolu-
pracujeme s  víceúčelovou sportovní halou. 
Děti si vyzkouší cvičení dětské jógy, zábav-
nou formou netradiční cvičební pomůcky 
a techniky.

V měsíci říjnu jsme uspořádali besedu „Na 
slovíčko o řeči“ určenou pro rodiče. Seminář 
se uskutečnil pod vedením speciálního pe-
dagoga – logopeda Mgr. Veroniky Brychtové 
ze SPC Jičín. Na semináři se rodiče dozvě-
děli informace o  vývoji dítěte, jak podpořit 
rozvoj výslovnosti a řeči u dítěte. Mohli na-
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hlédnout do materiálů a pomůcek pro práci 
s dětmi. Na všechny dotazy ochotně odpoví-
dala. Besedy se zúčastnily učitelky mateřské 
školy, aby načerpaly také nové informace.

V  půlce měsíce října jsme navštívili tra-
diční výstavu Kopidlenský kvítek, kterou 
pořádá Střední zahradnická škola Kopidlno. 
Obdivovali jsme tematicky vyzdobené třídy. 
Prohlédli jsme si také palmový skleník.

Konec měsíce patřil halloweenskému rej-
dění. Děti i  pedagogický personál se pře-
vlékly do strašidelných kostýmů. Dopoledne 
plné soutěží nám rychle uteklo. Navštívili 
jsme také starší kamarády v základní škole.

Kolektiv MŠ

Bramboriáda. 
Společným dílem  
byl podzimní strom

Nadcházející Vánoce ve Pševsi

Vánoce
Dne 19. 9. 2023 se konala první spo-

lečná akce pro rodiče s dětmi „Brambo-
riáda“. Celá akce proběhla na zahradě 
mateřské školy za slunečného a  tep-
lého počasí. Pro děti byly připravené 
pracovní stolečky s  úkoly: omalovánka 
traktoru s  valníkem, tiskání brambory 
na papírový sáček. Děti si také skládaly 
obrazce z  kaštanů. Během akce vznikl 
i  společný obraz. Každý, kdo se bram-
borového odpoledne zúčastnil, otiskl 
bramborové razítko na podzimní strom. 
Ten nám zdobí dveře do jídelny mateř-
ské školy. Vyvrcholením odpoledne byly 
soutěže na zahradě mateřské školy. Děti 
soutěžily v  různých disciplínách: skoky 
v  pytlích, přenášení brambory na va-
řečce, hod bramborou na cíl. Rodičům 
a dětem se podzimní tvoření a soutěže 
velmi líbily. Těšíme se na další shledání.

Bc. Radka Černovská

Vánoce se opravdu blíží, ale ještě dří-
ve je tu adventní čas. Ve Pševsi se v tom-
to období rozsvítí na návsi vánoční stro-
meček, ale i v klubovně bude posezení. 
Pro děti budou připravené hry, budou 
předvedeny ukázky adventní i  vánoční 

výzdoby, na pořad přijde i  pohoštění. 
Ale hlavním překvapením pro děti bude 
Mikuláš.

Doufáme, že všichni budou spokojeni 
a budou se těšit na příští setkání.

Jana Čtvrtečková

Vánoce jsou svátky klidu, míru a přátel-
ství, je v  tom vyjádřena duchovní boží 
láska. Slavíme tím narození Pana Ježí-
še, který lidskou řečí vysvětloval lidstvu 
podstatu žití a udržitelnost tohoto světa. 
Základ je, aby lidé žili nejen hmotným 
životem, ale hlavně duchovním. Byl asi 
velkým prognostikem, když věděl pře-
dem, že bez duchovního života nemůže 
tento krásný svět existovat.
Jak plyne čas, tak postupně duchovní ži-
vot ve společnostech upadal. Nyní jsme 
svědky úpadku znovu a  lež vítězí nad 
pravdou. Boží láska mezi lidmi se vytrácí 
a  v  některých částech světa se lidé fy-
zicky napadají a vraždí. Jsou to případy 
nepochopitelné, neb to nedokážou dělat 
ani zvířata. U  nás se fyzicky napadáme 
sice jen ojediněle, ale ničíme se dušev-

ně a  tím se stáváme bezcharakterními 
lidmi. Mnoho lidí dokáže během svého 
života měnit své názory dle toho, jak 
jim to vyhovuje. Většinou to dělají proto, 
aby se udrželi ve funkcích v každém po-
litickém režimu. Tito lidé nás nemohou 
zachránit, neb vzniká ve společnosti vel-
mi nepříznivá, a  bez duchovního života 
nepřirozená, atmosféra, která působí 
psychicky na lidi. Hlavně působí na mlá-
dež, která trpí depresemi, které končí až 
sebevraždou. Vážím si proto lidí, kteří si 
stojí vždy za svou pravdou. Příkladem je 
mi kamarád, se kterým jsem několik let 
spolupracoval, Olda Suchoradský. Bu-
doucnost nevidím růžovou, neb návrat 
k  duchovnímu životu, který učil Pan Je-
žíš, je v nedohlednu.

Antonín Erben

Pracovníci místního hospodářství provedli opravu střechy na budově Kulturního a vzdělá-
vacího centra v Kopidlně, kde došlo vlivem poryvu větru k prasknutí latě a propadu bobro-
vek. Lať byla opravena a střecha přeložena.                                                                 Jaroslav Mikule

Střechu KVC poškodil poryv větru

Zamyšlení nad duchovním životem
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Spíše s občasným deštěm v zádech se 15. 
listopadu 2023 běžel kopidlenským zámec-
kým parkem již 53. ročník Běhu 17. listopa-
du. Jeho organizátorem je samozřejmě naše 
škola a jde o jednu z nejpopulárnějších bě-
žeckých akcí jičínského regionu; věděli jste 
to?! V  závodu v  řadě kategorií odstartovali 
na trať jako první tradičně ti nejmenší ná-

sledovaní žáky základních škol z  blízkého 
i  širšího okolí, poté dorostem (středoškolá-
ci) a běh v odpoledních hodinách zakončili 
muži-veteráni. A přestože občasné přepršce 
neutekla snad žádná z  kategorií, nadšení 
bylo veliké.

Jiří Savinec, foto autor

Jakub Havránek (4. ročník, studijní obor 
Zahradnictví) a  Adam Pavlišta (3. ročník, 
učební obor Zahradník) připravili pod vede-
ním paní učitelky Hany Hladíkové instalaci 
pro Výzkumný a  šlechtitelský ústav ovoc-
nářský Holovousy v rámci tradiční přehlídky 

S větrem o závod

Nejlepší ovocnářská expozice  
na podzimní Floře Olomouc – Hortikomplex

českých a moravských pěstitelů ovoce a ze-
leniny Flora Olomouc – Hortikomplex. Kaž-
doročně se vyhodnocuje nejhezčí instalace. 
Letos se nám podařilo obsadit první místo.

Jakub Havránek, 4. ročník,
studijní obor Zahradnictví, foto autor

Učili jsme se vyrábět 
dušičkové věnce

První ročník rybářů byl pokřtěn při 
výlovu rybníka Pojedy (rybník o  rozloze 
vodní plochy cca 0,77 ha ležící u silnice III. 
třídy spojující vesnice Žitovlice a  Pojedy 
v okrese Nymburk).

Věra Serbusová, foto autorka

Věnce se vyráběly ze stříbrného smrku 
či z túje. Zdobili jsme je šiškami, letní sta-
ticí, staticí tatarikou, kaštany, bukvicemi, 
žaludy, mochyněmi peruánskými, řebříč-
kem a šípky. Věnce se prodávaly ve výuko-
vé prodejně Flora.

Karolína Krejsová  
a Barbora Rejmontová, 1. ročník,  

studijní obor Zahradnictví, foto autorky
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Ke Kopidlenskému kvítku neodmyslitel-
ně patří kopidlenský řízek. Letos se proda-
lo 1639 kusů.

Foto Jana Tauchmanová

Přesně v  takovém duchu jsme to rozjeli, 
sotva skončil prodej dušičkových dekorací. 
Naše výuková prodejna Flora nabízí nyní 
adventní dekorace. Stoprocentně! Nové 
trendy s využitím podzimních plodů a boha-
té škály přírodních materiálů můžete navíc 
okouknout v premiéře v sobotu 9. prosince 

V pátek 10. listopadu ožil pro změnu náš 
zámecký park – s využitím dvou kamer (vel-
ký produkční tým) se zde realizovaly hned 
dvě reportáže do pořadu Polopatě s  Fili-
pem Čapkou. A  téma? Péče o  staré, často 
vzácné stromy v  historických sadovnických 
úpravách se zřetelem na dřevokazné houby. 

Advent „na plný pecky“

Kopidlno opět v televizi!

na ČT1 v aktuálním pokračování televizního 
magazínu Hobby naší doby s Jiřinou Bohda-
lovou. Pokud to nestihnete, tak v iVysílání se 
k němu můžete kdykoliv vrátit.

Jiří Savinec, učitel odborného výcviku
Foto Jakub Verecký, 2. ročník,  

učební obor Zahradník

A  protože došlo i  na déšť, odehrála se vět-
šina natáčení pod deštníky; jinak to zkrátka 
nejde! Televizní premiéra se uskutečnila 
na ČT1 v  neděli 26. listopadu. Na reportá-
že z Kopidlna se můžete podívat v  iVysílání 
České televize.

Jiří Savinec, foto autor

V říjnu proběhl v Ostrově u Karlových 
Varů 55. dětský filmový a televizní festi-
val Oty Hofmana a my jsme byli u toho. 
Náš tříčlenný tým vedený paní učitelkou 
Janou Tauchmanovou tvořili: Jakub Ve-
recký (žák 2. ročníku učebního oboru 
Zahradník), Aneta Vávrová a Jana Janka-
jová (žákyně Střední školy Lomnice nad 
Popelkou, 2. ročník studijního oboru 
Cestovní ruch). Vyzpovídali jsme herce, 
scenáristy i zpěváky. Podařilo se nám zís-
kat spoustu zajímavých informací, jak to 
vypadá při vytváření filmu, co je k tomu 
potřeba a že film nevznikne za pár hodin 
nebo dní, ale třeba i za několik měsíců.

Naším prvním hostem se stal Václav 
Noid Bárta. Vyzpovídal ho Jakub Ve-
recký a  některé otázky zpěvák vůbec 
nečekal: Jak jste se dostal na filmovou 
dráhu? „Když jsem byl mladší, tak jsem 
chtěl hrozně hrát ve filmech a  dostal 
jsem se na konkurz. Hrál jsem v  něja-
kých filmech, ale zjistil jsem, že to není 
úplně moje silná stránka, kterou jsem 
později našel v  hudbě.“ Mediatým vy-
tvořil čtyři vysílání, která si můžete po-
slechnout v  podcastu radia Kulíšek na 
platformě Spotify.

Jakub Verecký, 2. ročník,  
učební obor Zahradník

Foto Jana Jankajová

Mediální tým 
školy opět v akci
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Prázdniny utekly jako voda a v neděli 3. 9. 
2023 jsme přivítali na našem domově nové 
i stávající žáky.

Při loučení s rodiči proběhlo i pár slziček, 
ale večer byli všichni v postelích. Čekalo je 
ranní slavnostní přivítání na nádvoří zámku, 
na které bylo třeba se pořádně vyspat.

Na domov nastoupili noví vychovatelé, 
takže velké seznamování čekalo obě strany.

Co se nezměnilo, je nabídka volnočaso-
vých aktivit. Stále máme k  dispozici spor-
tovní halu s  posilovnou. Tu žáci využívají 
denně.

Mohou se zapojit do kroužků vaření, tvo-
ření, stolních her. Vyšší ročníky chodí pravi-
delně procvičovat scio testy, sledují povin-
nou četbu.

Každý měsíc máme besedu. Začali jsme 
tradičně finanční gramotností, besedu ved-
la paní Míla Ambrožová z ČSOB.

Další měsíc následovala návštěva paste-
veckých psů welsh corgi. Ti se proběhli ne-
jen po parku, ale stačili se seznámit s žáky 
a zaběhli i na nádvoří zámku.

V  říjnu jsme vyzdobili domov mládeže 
a  jednotlivé pokoje. Tématem výzdoby byl 

Halloween. Žáci vyrobili s paní vychovatel-
kou strašidelný hrad a spoustu dekorací.

Besedovali jsme s  paní vychovatelkou 
Šoufkovou, která by se spíš měla jmenovat 

Holubová, podle cestovatele Emila Holuba. 
Má procestovaný celý svět, spoustu zážitků, 
fotek a  příhod. Také jsme si zahráli šachy, 
proběhl druhý ročník šachového turnaje.

Budou následovat besedy na téma zá-
chranných stanic zvířat, navštíví nás pa-
poušci, koně. Mezi dalšími tématy bude 
například bezpečnost silničního provozu.

Třináctého prosince se již podruhé těší-
me na zpívání koled na náměstí v Kopidlně. 
Také jsme začali vyrábět betlém, který vy-
stavíme na domově mládeže.

Do té doby žáci s  paní vychovatelkou 
Vasilovčíkovou vyzdobí domov mládeže 
vánoční tematikou a  opět si zasoutěžíme 
o  nejhezčí pokoj. Upečeme si cukroví, za-
posloucháme se do koled a  po krátkých 
prázdninách se v lednu opět sejdeme.

Pojedeme bruslit, vykoupat se do bazé-
nu, připravíme se na Valentýna. To už se 
budeme těšit na jaro, výlet za bledulemi, 
opékání špekáčků a procházky v parku.

Jak je vidět, stále se něco děje.
Pavlína Mottlová, 

 vedoucí vychovatelka domova mládeže
Foto Tereza Javůrková

Střípky z domova mládeže

Jako každým rokem byla i při 29. ročníku soutěž složená z dis-
ciplín pro ověření zahradnické všestrannosti (řízkování, výsadba, 
roubování, poznávání rostlin, vázání kytice a tajný úkol v podobě 
přízdoby láhve vína).

Síly si změřilo 34 soutěžících z  10 škol. Zlato vybojovala Anna 
Paříková ze Střední školy zahradnické Kopidlno. Mezi družstvy zví-
tězil tým Střední odborné školy Jarov. 

 Jan Špaček, foto Petra Sedláčková

Kopidlenský kvítek – Mistrovství České 
republiky v zahradnickém oboru

Anna Paříková (v popředí) při soutěžní disciplíně řízkování.
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Nové skutečnosti o životě Františka Matěje Hilmara – díl 2.
V  dnešním díle se zaměříme na příchod 

Františka Hilmara do Kopidlna a  na jeho 
rodinný život. Nebude chybět ani recept na 
Hilmarovy oblíbené štangličky.

Příchod do Kopidlna
František přišel do Kopidlna v  roce 1818, 

když mu bylo 15 let. Zpočátku bydlel jako 
učitelský pomocník ve staré dřevěné škole1 
v  rodině učitele Václava Řepky. Tam se se-
známil s jeho dcerou Annou, budoucí man-
želkou. Dříve se učitelé mohli ženit až po zís-
kání učitelského místa. V roce 1827 odchází 
učit do školy v  Holíně u  Jičína. Zde působí 
jako filiální učitel až do roku 1835. V  letech 
1835 až 1838 učil ve Střevači. Založil tam 
a  vedl školní kroniku. V  roce 1838 se vrací 
do Kopidlna na místo farního učitele po ze-
mřelém švagru Janu Řepkovi.2 V  Kopidlně 
vyučoval nepřetržitě až do roku 1873.

Rodinný život Františka Hilmara
František se oženil s  Annou Řepkovou 

15. 1. 1827 v  Kopidlně. Manželství Hilma-
rovo bylo pravděpodobně spořádané dle 
tehdejších společenských pravidel. Manžel-
ka Anna se narodila 8. 1. 1804 v Holíně a ze-
mřela 2. 12. 1859 ve věku pouhých 55 let. Po 
její smrti pomáhala Františku s domácností 
jeho švagrová Františka Hilmarová, vdova 
po Janu Hilmarovi.

Co se týče dětí Františka Hilmara, je těž-
ké zjistit, kolik jich přesně bylo. Pokud se 
domníváte, že měl jen dvě dcery, o kterých 
bývá často zmínka, budete možná překva-
peni. Z  dochovaných záznamů známe tyto 
údaje:

V  roce 1829 se manželům narodil syn 
František, který později studoval na Sloven-
sku u Bratislavy. Pracoval jako úředník. Měl 
dva syny a jednu dceru.

V  roce 1831 se narodil syn Jan, který ze-
mřel v pouhých dvou letech.

V roce 1833 přibyla do rodiny dcera Fran-

tiška, budoucí hospodyně na faře.
V roce 1835 přišla na svět dcera Anna. Ze-

mřela velmi mladá v roce 1861 na zánět moz-
kových blan. Byla svobodná. Hilmar se těžko 
vyrovnával s jejím odchodem, neboť pouhé 
dva roky předtím zemřela v  55 letech jeho 
milovaná manželka. Dochovaly se děkovné 
dopisy začínající slovy: „Slavný stavitelský 
Zbore a Slavný potravnický Zbore“, ve kterých 
jim srdečně děkuje za přípravu pohřebního 
průvodu své zemřelé dcery. Anna je pocho-
vána v Kopidlně vedle své maminky.

V roce 1837 se narodila další dcera Johan-
na, v  některých záznamech uváděna jako 
Jana. Nikdy se nevdala. Také se nedožila vy-
sokého věku. Zemřela 24. 1. 1873 na mrtvici. 
I  ona je pochována na hřbitově v  Kopidlně 
ve společném hrobě se sestrou Annou a ma-
minkou.

V roce 1839 spatřila světlo světa dcera Tek-
la. Vzala si hostinského Vojtíška ze Železnice. 
Jejich syn Václav, Hilmarův vnuk, žil v Lomni-
ci nad Popelkou. Tekla zdědila po Hilmarovi 
klavír, na kterém složil všechny svoje sklad-
by. Od Tekly si koupil klavír železnický učitel 
Krámský a na jeho přední desku vyryl nápis 
„první polky“.

V  roce 1841 se narodila dcera Aloisie. 
V dětství si zranila nohu a od té doby kulha-
la. Provdala se za Josefa Křídla, učitele a poz-
ději ředitele kopidlenské školy. Josef Křídlo 
byl Hilmarovým nástupcem ve zdejší škole. 
Po smrti své první manželky Aloisie se Josef 
znovu oženil a narodil se mu slavný syn Bed-
řich Křídlo. Béďa byl tudíž nevlastním vnu-
kem Františka Hilmara.

V roce 1844 přišla krátce na svět dcera Ka-
rolína, bohužel po roce zemřela.

V katalogových listech 2. třídy Farní školy 
Kopidlenské v letech 1845 až 1852 je postup-
ně zapsán František Hilmar, Anna Hilmarová, 
Johana Hilmarová, Marie Hilmarová, Tekla 
Hilmarová a  Aloisie Hilmarová. Z  toho mů-
žeme usuzovat, že František s  Annou měli 

nejméně pět dětí, které se dožily aspoň škol-
ního věku. U  Marie přesně nevíme, čí byla 
dcera.

Volný čas Františka Hilmara
Většinu dne trávil Hilmar v  kopidlenské 

škole. Rád pracoval na školní zahradě a hod-
ně času věnoval včelaření. Sám také napsal 
mnoho receptů na medové pečivo. Odpole-
dne opravoval úkoly žáků a připravoval se na 
vyučování na další den. K večeru hrál na kla-
vír nebo housle. Pokud ho napadla nějaká 
melodie, ihned si ji zapsal. Pak ji inkoustem 
a brkem přepsal do notové osnovy. Přivydě-
lával si i výukou hudby. Žáci k němu chodili 
domů nebo za nimi docházel.

Recept na štangličky
Dochoval se Hilmarův dopis, který adresu-

je své kmotřince. Začíná těmito slovy:
„Drahá, upřímná kmotřinko,
Fany3 mi píše, že se štangličky nemohou 

dělat bez formičky.“
K dopisu přikládá recept:
7 lotů cukru se s kouskem vanilie utluče.
4 žloutky se s tím cukrem 1 hodinu třou.
Formičky vymaž přepuštěným máslem.
Pak ty masy dej kávovou lžičkou do for-

miček a zvolna píct.“ (1 lot odpovídá 16 gra-
mům)

Dopis končí větou: „Starý sice, ale na prach 
upřímný kmotřínek F. Hilmar.“

V dalším díle se můžete těšit na zajímavos-
ti z hudební a pedagogické činnosti Františ-
ka Hilmara a na dopis, který psal na sklonku 
života svému příteli.

Darina Stránská

1 Stará škola byla postavena v  roce 1780 a v  roce 1896 
byla na jejím místě postavena nová škola. Dnes je to škola 
pro 1. stupeň.
2 Syn Václava Řepky, žil v letech 1807–1838.
3 Zřejmě Františka Hilmarová, manželka Jana Hilmara.

Představujeme další archiválie z nalezeného pokladu
Jak jste se mohli v minulém čísle Kopid-

lenských listů dočíst, v  Hilmarově domku 
jsme při odkrývání stropů nalezli pro nás 
cenný hudební poklad. Již jsem vás sezná-
mila s  průvodním dopisem z  roku 1931 
od Jindřicha Severy. Nyní vám představím 
další nalezené archiválie.

Plakát
Z krabičky jsme opatrně vytáhli pečlivě 

přeložený plakát o rozměrech 94 × 62 cm. 
Červeným, tučným písmem je zde vytištěn 
nápis ODHALENÍ PAMĚTNÍ DESKY skla-
dateli první tištěné české polky FRAN-
TIŠKU HILMAROVI[,] vzornému učiteli 
v Kopidlně. Tento plakát nechal vytisknout 
studentský kroužek „HILMAR“ s  místními 
korporacemi u příležitosti 50. výročí úmr-
tí Františka Hilmara. Po 92 letech vypadá 
plakát jak právě vytištěný. V  pozinkované 

zaletované krabičce bez přístupu vzduchu 
si uchoval svůj originální vzhled. Z naleze-
ného plakátu můžeme usuzovat, jak probí-
haly oslavy k odhalení pamětní desky.

V sobotu dne 3. října 1931 se konal Hil-
marův vzpomínkový večer v  sále na Rad-
nici v 8 hodin večer.1 V neděli dne 4. října 
na Františkův svátek se lidé sešli na silnici 
směrem ke Pševsi a šli průvodem městem 
až k pamětní desce, která byla umístěna na 
původním Hilmarově domku. Tam začalo 
slavnostní odhalení desky. Nejprve měl za-
znít Slavnostní sbor od Bedřicha Smetany 
za řízení pana řídícího učitele Josefa Stra-
ky.2 Slavnostní řeč pronesl pan ředitel Jin-
dřich Severa (autor nalezeného dopisu). 
Následovaly projevy korporací. Pamětní 
deska byla odhalena a  odevzdána veřej-
nosti.3 Poté průvod pokračoval na místní 
hřbitov, kde se konala pietní vzpomínka 

u  hrobu Františka Hilmara. Večer sehrál 
Spolek divadelních ochotníků v  Kopidlně 
představení Posvátný plamen od anglické-
ho spisovatele Williama Somerseta Maug-
hama (1874–1965).

V  pondělí dne 5. října 1931 v  8 hodin 
ráno se konalo v  místním kostele Hilma-
rovo requiem (mše za zemřelé). Vstupné 
na vzpomínkový večer bylo dobrovolné, 
na odhalení desky 3 Kč. Dále byli občané 
požádáni o vyvěšení praporů.

Noviny Krakonoš
V  nalezeném souboru byl výtisk týde-

níku Krakonoš ze dne 27. září 1931. Na 
straně 3 až 5 je uveřejněn dlouhý článek 
od Josefa Straky v  rubrice Besedy Krako-
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noše s názvem František Hilmar. Autor zde 
vzpomíná na skladatele první tištěné pol-
ky k 50. výročí jeho úmrtí a na slavnou tro-
jici slavných českých kantorů na Libáňsku. 
Kromě Františka Hilmara to byl ještě Josef 
Foerster a  Václav Straka. Z  článku vyplý-
vá, že to byli nejen vynikající kantoři, ale 
i dobří muzikanti a skladatelé.

„S kůru kopidlenského, osenického a dra-
horazského ozývaly se obtížné mše nejen 
Streponiho, Righiniho, Würfa, Chataleriho, 
Diabelliho, Maškovy, Vitáskovy, Führerovy 
a  Horákovy, ale i  „signora“ Wanžury. U  ně-
kterých těch skladeb hlas varhan se zpěvy 
čítá až 80 stran.“

Noviny Hlas našeho venkova
Další položkou byl výtisk týdeníku Hlas 

našeho venkova z 24. září 1931. Na straně 
6 vyšel článek s  názvem František Hilmar, 
učitel a hudební skladatel s podtitulem Pi-
etní vzpomínka od Jindřicha Rautenkran-
ce. V článku je uvedeno chybné datum na-
rození 30. 9. Autor zde mimo jiné zmiňuje 
vlasteneckého faráře a  znamenitého pe-
dagoga Františka Vacka, na jehož popud 
absolvoval Hilmar šestinedělní učitelský 
kurz. Dále tu píše o  Hilmarových záslu-
hách na poli učitelském. Roku 1841 byl 
biskupskou konsistoří královéhradeckou 
jmenován učitelem vzorným, roku 1864 
obdržel pochvalný a  potvrzovací dekret 
od pražského místodržitelství a roku 1868 
byl Hilmar vyznamenán stříbrným křížem, 
jenž mu byl udělen výnosem ministerstva 
kultu. Můžeme se dočíst i o Hilmarově sna-
ze povznésti chrámovou hudbu a  o  jeho 
literární činnosti.

V příštím čísle vás seznámím se zbylými 
archiváliemi včetně manželů Prokešových, 
kteří umožnili ukrytí pamětní schránky.

Alena Stránská

1 Ze Strakova archivu se dozvídáme, že hrst vzpomínek 
na Hilmara přednesl Josef Straka, řídící učitel z  Draho-
raze. Slečna Anna Bouzová zapěla dvě Hilmarovy písně.

2 Ve Strakově archivu je dokument, kde je tato skladba 
v programu přeškrtnuta.

3 Ve Státním okresním archivu v Jičíně se nacházejí dvě 
fotky z tohoto odhalení.

Zdeňka Křídlová, vnučka Františka Hilmara. Plakát a ostatní tiskoviny nalezené ve schránce.

Noviny Krakonoš.

Fotografie z odhalení pamětní desky.

Noviny Hlas našeho venkova.
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Bachata na sportovní hale

Výlet na Tábor

Sportovní halu v Kopidlně se nám na pod-
zim podařilo také roztančit. Přijela za námi 
lektorka tance bachata Katy Bedlivá z Hrad-
ce Králové a  věřte, nebo ne, ale na našem 
„kobercovém“ tanečním parketu jsme rozvl-
nily boky v rytmu bachaty, jak nejlépe jsme 
dovedly. Poměrně slušně jsme se přenesly 
přes základní krok a  doufám, že budeme 
dále toto taneční umění rozvíjet. Bachata, 
původem z Latinské Ameriky, je tancem vy-
cházejícím z její tradiční kultury. Představuje 

Turistickou sezónu jsme pro tento rok za-
končili výšlapem na kopec Tábor. Autobu-
sem jsme jeli do Jičína a odtud směr Semily. 
Vystoupili jsme v  obci Ploužnice a  krásnou 
procházkou, doprovázenou nádherným, 
předem objednaným počasím, jsme vyšla-
pali na Tábor. Naši partu nemůže zaskočit ani 
uzavřená restaurace, tu kávu jsme si prostě 

důležitou součást života, jejímž účelem je 
bavit se, seznamovat se s novými lidmi a zá-
roveň se svým tancem umět vyjádřit. Pracuje 
se základními rytmy derecho, majao a mam-
bo. Pokračujeme až v příštím roce, paní lek-
torka má zraněnou nohu, o dalším termínu 
lekce bachaty vás budeme včas informovat. 
Doufám, že si zatím doma opakujete ten zá-
kladní krok, a  těším se na další rozvlněnou 
lekci.

Dáša Hlubučková

na panu majiteli vyprosili, malé občerstvení 
daly naše batůžky a pohodička byla zajiště-
na. Ještě výstup na rozhlednu a  výhled na 
krásné okolí a  hurá směr Semily, kde nás 
čekal výborný oběd. Domů zase autobusem 
a už na náměstí v Kopidlně jsme se těšili na 
další výlety.

Dáša Hlubučková

Zprávy ze sportovní haly

Na co se můžete těšit 
v novém roce

Od roku 2024 pro vás máme zase několik 
novinek a snad i příjemných překvapení.

Veslovací trenažér
V  rámci cvičení v  posilovně budete moci 

využít nový stroj – veslovací trenažér. Umístěn 
bude v přízemí budovy na malém sále. Věříme, 
že si tento nový posilovací pomocník najde 
své příznivce. Cvičení na něm je vhodné pro 
muže i  ženy. Slouží k  procvičení všech svalů 
a  jedná se zároveň o optimální posílení celé-
ho těla. Veslovací trenažér perfektně zatěžuje 
celé tělo a dochází k výkonnostnímu posílení 
paží, ramen, zad, břicha a nohou. Pokud tou-
žíte po zpevnění celého těla, je veslovací tre-
nažér správnou volbou. Při cvičení se zároveň 
efektivně spaluje tělesný tuk, zlepšuje se krev-
ní oběh, zvyšuje se vitální kapacita plic a má 
pozitivní vliv na krevní tlak. Veslovací trenažér 
slouží jak pro výkonnostní trénink, tak pro ak-
tivní odpočinek.

Trampolíny – jumping fitness

Pro příznivce rychlých a dynamických forem 
cvičení máme připravené cvičení na malých 
trampolínách. Co je to jumping fitness neboli 
kondiční skákání?

Trénink na trampolíně je skvělý způsob, jak 
provádět efektivní cvičení. Vyplatí se však pro-
vádět je pod dohledem instruktora. Hodiny 
vždy začínají rozcvičkou, při které se procviču-
je kroužení rukama, pak postupně se rozcvičují 
svaly nohou a další svalové skupiny. Před za-
čátkem první lekce vám instruktor vysvětlí zá-
klady cvičení a  jak cvičení funguje. Intenzivní 
trénink na trampolíně má příznivý vliv na po-
hybovou koordinaci a díky neustálému zvyšo-
vání tempa se zvyšuje spalování kalorií, což se 
projevuje úbytkem přebytečných kilogramů.

Dáša Hlubučková



Kopidlenské listy prosinec 2023 29

Kopidlno v únoru hostí vyhlášení 
Jivínského Štefana
Navrhněte i vy, kdo si zaslouží ocenění v kultuře

Kopidlno bude 25. února 2024 hostit vy-
hlašování cen Jivínského Štefana, kterými 
pořadatelé tradičně oceňují organizátory 
kulturního dění v  celém okrese Jičín. Tato 
událost je putovní a do Kopidlna zavítá po-
druhé, naposledy se u nás vyhlašovací cere-
monie konala před 16 lety, v roce 2008.

Cenu Jivínský Štefan vymyslelo pár nad-
šenců ve městě Jičíně, podle J. Š. Kubína 
Jivíně, bylo to v  roce 1996. Cena vznikla 
k uctění památky místního rodáka a udělu-
je se za kulturní dění na území okresu Jičín. 
Má dvě kategorie: za kulturní počin roku a za 
zásluhy dlouhodobé. Nominovat může kdo-
koliv a kohokoliv. Nominační výzvu najdete 
i v tomto čísle KL. Nejméně nominací se po-
řadatelům sešlo za rok 1997 (37) a  nejvíce 
zatím za rok 2016 (281). O  vítězi kategorie 
kulturní počin roku rozhoduje los, o ceně za 
dlouhodobé zásluhy rozhoduje štefanská 
komise, složená z osobností celého okresu.

Dřevěná soška vytvořená Renatou a Mar-
tinem Lhotákovými, která ocenění symboli-

zuje, se uděluje každoročně 25. února a akce 
putuje po celém okrese. Hostitelskou obec 
vybírá štefanská komise. V  kronice JŠ jsem 

vyčetla, že pětkrát se vyhlášení konalo v Ji-
číně, třikrát v Nové Pace, dvakrát v Hořicích 
a  Sobotce. Dále již města a  vesnice, kde se 
akce uskutečnila jednou: Kopidlno, Robou-
sy, Libáň, Železnice, Veliš, Libuň, Miletín, 
Slatiny, Ostroměř, Lázně Bělohrad, Dětenice, 
Vysoké Veselí, Lukavec.

V roce 2008 jsme hostili Štefana v Kopidl-
ně, kde bylo při této příležitosti uděleno čest-
né občanství za propagaci města herci a sce-
náristovi Zdeňku Svěrákovi. Program nabídl 
bluegrassový úvod, o který se postaral dnes 
již zesnulý Honza Macák s  kapelou Větráci, 
a dále například místní mažoretky. Promíta-
la se krátká ukázka z  filmu Tatínek. Humor 
J. Š. Kubína připomenul herec s  kopidlen-
skými vazbami Josef Vavřina. Zazněly i  tóny 
flétničky a  aerobik rozhýbal celou sokolov-
nu. Jak se můžeme dočíst v kronice, akce to 
byla vydařená. A kdo získal ceny Jivínského 
Štefana? Laureátem za dlouhodobé zásluhy 
se stal pan učitel Oldřich Suchoradský. Cenu 
za pozoruhodný kulturní počin roku převza-
ly Novopacké sklepy, za spojení provozu re-
staurace s pořádáním kulturních akcí.

V roce 2024 se uskuteční vyhlášení JŠ v na-
šem městě podruhé. Připravujeme bohatý 
program a těšíme se na návštěvu vás všech. 
Aby se mohlo hodnotit, musí se nominovat. 
Znáte někoho, kdo si zaslouží nominaci? Ur-
čitě ho navrhněte, nominační výzvu najdete 
na této stránce. Nominace je nutné podat 
do konce prosince. Už tím, že si na někoho 
vzpomenete a navrhnete ho, mu dáváte na-
jevo, že si jeho práce ceníte. Každého nomi-
novaného pak pozveme na vyhlášení.

Za štefanskou komisi Michaela Havelková
s využitím kroniky JŠ

Nechceme, aby žádné z  bohulibých konání zůstalo nepovšimnuto. Rádi pozveme 
všechny navržené k  popovídání, rádi všem poděkujeme. Těšíme se, že čtenáři naší výzvy 
se rozpomenou, co hezkého se v  posledním roce v  kultuře na okrese událo, a  přispějí 
k nominaci. Návrh na udělení Štefana může podat každý. Stačí uvést jméno a známou adresu 
nominovaného (jednotlivce či skupiny) a stručné zdůvodnění, připsat, zda se jedná o počin 
v roce 2023 (I. kategorie), nebo o dlouhodobou činnost – trvající nejméně 5 let (II. kategorie). 
Prosíme, připojte také údaje o  navrhovateli, tj. jméno a  adresu. Pro urychlení komunikace 
přivítáme též adresy e-mailové.

Své návrhy zasílejte do 31. 12. 2023 buď na e-mailovou adresu: jivinskystefan@seznam.cz, 
nebo poštou na adresu: Knihovna Václava Čtvrtka, Denisova 504, 506 01 Jičín. Nominace 
můžete v  půjčovní době přinést i  osobně do knihovny v  Jičíně nebo kdykoliv vhodit do 
schránky jičínské knihovny (obálku označte heslem „Jivínský Štefan“). Více informací na 
jivinskystefan.webnode.cz.

Těšíme se na setkání 25. února 2024 v Kopidlně!
Štefanská komise & Nadační fond Jičín – město pohádky  
& Střední škola zahradnická Kopidlno & město Kopidlno

Jivínského Štefana 

Pro vzpomínku na nezapomenutelného jičínského občana  
Josefa Štefana Kubína rozhodli jsme se 
již šestadvacátým rokem udělit

Nominujte své favority na ocenění Jivínským Štefanem

– za pozoruhodný kulturní počin roku

– za dlouhodobou činnost v kultuře

Podpis Zdeňka Svěráka v kronice Jivínského 
Štefana.

Zápis Olgy Pušové a Michaila Ščigola z roku 
2008 v kronice Jivínského Štefana.
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Molo se nám vrylo do srdce  
svojí zvláštní atmosférou
Lucie Volná vzpomíná na Mlejnici 

Na vzpomínky Ireny Obrmajerové z Mlýn-
ce navazuje těmi svými Lucie Martínková, 
dnes už vdaná jako Volná, článkem, který si 
jistě rádi přečtou nejen Mlejnečtí.

V  zářijovém čísle Kopidlenských listů 
v  roce 2021 s  ní vyšel rozhovor, takže už 
není tak docela neznámá. Její vzpomínání 
na starý i  novější Mlýnec ve mně vyvolalo 
další vzpomínky. Třeba na to, jak jsme jezdili 
se sestrou sáňkovat za Kuhnovo stavení, na 
kraji kamenské hráze. V létě mne okouzloval 
ten samý svah dřevěnými lávkami nad pří-
kopem, svádějícím vodu od bývalého mlý-
na do potoka pod domky, směrem k návsi. 
Nebo vzpomínám na „dolinu“, což byla pro-
hlubeň mezi Markovými a Kuhnovými, dnes 
Pešavovými a  Píryovými, k  ukládání odpa-
du. Dolina byla postupně odpadem zasypá-
na, zvláště materiálem z rekonstruovaného 
kopidlenského cukrovaru v 80. létech. Dnes 
je to plochý prostor na konci obce, kde se 
pěstují brambory a seká se tady tráva. Urči-
tě bych při delším vzpomínání našel tako-
vých vzpomínek více a děkuji Lucce, že mně 
svým článkem takové vzpomínky pomohla 
vyvolat. A teď Lucčin článek.

S  Mlýncem, vesnicí místními nazývanou 
Mlejnice, jsem spjatá po celý svůj život. V dět-
ství jsem tady trávila volné víkendy na cha-
lupě u  prarodičů, později především se svojí 
nejlepší kamarádkou Ivankou Vovsovou, se 
kterou jsme se spřátelily na základní škole 
v Kopidlně, kam jsme obě chodily, a která po 
mém boku stojí dodnes.

Chalupu, která bývala hájovnou, prvně 
z  mé rodiny vlastnili mí prapraprarodiče Rů-
žena a  František (povoláním šafář) Kuhnovi, 
kteří k ní získali pozemky od hraběnky Thurn-
-Taxisové. Momentálně je ve vlastnictví mých 
prarodičů, manželů Píryových. Na chalupu 
jezdila jako malá už i  moje maminka Marie 
Martínková, která se ráda vrací ve vzpomín-
kách na zážitky z dětství. Její vyprávění bývá 

plné nostalgie. V  živé paměti jí utkvělo, že 
se chodili se sestrou a  dědečkem koupat do 
strouhy řeky Mrliny, která se v té době hemžila 
kapry.

Na původní železniční zastávce ve Mlýnci 
poté čekaly, až dorazí jejich babička vlakem 
z  práce z  Rožďalovic. V  té době se tam ještě 

Na louce za chalupou je můj děda Zoltán Píry 
a  malá Zuzana Pourová s  mojí maminkou, 
roku 1983.

Úly na zahradě, dívenka je maminka Marie 
Martínková se svým dědečkem Karlem Pavla-
tou, pohled směrem k Seidlovým, z roku 1983.

U chalupy Marie a Karel Pavlatovi (mí praprarodi-
če), dole sedí malá teta Zuzana Pourová a vpravo 
maminka Marie Martínková, roku 1983.

Obraz M. Špicara z Mlýnce zachycuje prostor, kde stával mlýn, podle kterého byla obec nazvána.
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prodávaly lístky na vlak. Byly zde čtyři lavič-
ky a  maminka si pamatuje, že tam pracova-
ly mimo jiné také paní Jampílková, Veselá 
a  Košťáková. Děda zase se svými vnučkami 
rád chodíval na louku vedle Mrliny, kde rostla 
spousta žampionů, jež vášnivě sbíral.

Změnilo se toho za léta spousta, ale kouzlo 
vesnice přetrvalo. Pravidelně se zde pořádá 
mlýnecká pouť, konající se u  bývalé školy, 
v  níž byl kdysi obchod s  potravinami, ve kte-
rém prodávala paní Lambertová. Uzeninu 
sem vozili jednou týdně, což byla vždy pro 
místní událost. Obchod disponoval i  židlemi, 
aby zákazníci nemuseli stát v  dlouhé frontě. 
Obchod se tehdy stal místem denního setká-
vání zdejších obyvatel.

Maminka si dále vybavuje, že se tehdy 
u  rybníka chovaly kachny a  u  železničního 
přejezdu cestou na Kamensko rostl jabloňo-
vý sad, kam její pradědeček František Kuhn 
chodil česat jablka. Tehdy bývávalo více 
sněhu a  děti z  vesnice chodily sáňkovat na 
louku za jejich chalupou a  bruslit na rybník 
Zrcadlo.

Sama si vzpomínám, jak jsem s  tatínkem 
chodila sáňkovat, koulovali jsme se a stavěli 
sněhuláky. O Štědrém dnu jsem si krátila če-
kání na Ježíška tím, že jsme poslouchali an-
dělské zvonění, koledy a  pálili na kamnech 
františka. V létě jsem s tátou chodila na hou-
by, ale vzhledem k  tomu, že já nikdy nic ne-
našla, tak mi svoje úlovky přidával do košíku, 
aby mi nebylo líto, že v něm nic nemám. Cho-
dívali jsme na procházky kolem Mrliny lemo-
vané v té době ještě stromy a lezli na posed.

Ve čtrnácti letech jsme si s  Ivankou k  sobě 
našly cestu a začaly spolu trávit volné chvíle. 
Dávaly jsme si srazy u mlýnecké školy, chodí-
valy na houpačky k hasičárně a u nich sbíra-
ly čtyřlístky. Pravidelně jsme pořádaly výlety 
po okolí, směřující na Rožďalovice a  Bučický 
mlýn, a vracely jsme se zpět do Mlýnce lesem. 
Nikdy jsme po cestě nevynechaly naše nejob-
líbenější místo, čímž bylo a  dodnes je molo 
u panelové cesty kolem rybníka Zrcadlo.

Molo se nám vrylo do srdce svojí zvláštní 
atmosférou. Člověk zde mohl zahánět veške-
ré chmury, díky uchvacující hladině rybníka 
a posvátnému tichu. V noci, při svitu hvězd, je 
molo snad ještě kouzelnější. Jsme moc rády, 

že nám byl umožněn přístup od jeho majitelů, 
které zdravíme, a  jsme vděčné za to, že jsme 
si letos o  pálení čarodějnic zde mohly udělat 
piknik a kochat se planoucím ohněm na pro-
tějším břehu rybníka.

Na závěr bych chtěla poděkovat všem, kdo 
se podělili se mnou o  vzpomínky, i  těm, kdo 
pomáhali. Děkuji všem, se kterými jsem zde 
něco prožila já, ale i ostatní. Dále Ivance, že je 
skvělou kamarádkou do nepohody. Její rodině 
za to, jak mě mezi sebe přijala, a v neposlední 
řadě také své rodině za to, jak se o mě v dětství 
všichni krásně starali.

Lucie Volná, Jičín

Věřím, že jste si Lucčin článek pozor-
ně přečetli a  prohlédli si i  fotografie, které 
k  článku sama přiložila. Potěšilo mne, že 
vzpomínání na starý Mlýnec má dobrou 
odezvu, a  věřím, že se najdou ještě další 
pamětníci, kteří odhalí nová tajemství této 
kouzelné vesničky mezi lesy, na břehu roz-
sáhlého rybníka Zrcadla.

Zavzpomínal, spolu s Lucií Volnou,  
Olda Suchoradský, Hradec Králové

Moje maminka v zimě ve Mlýnci.

Ivanka Vovsová na mole v srpnu 2023. Já na mole rybníka Zrcadlo v dubnu 2023.

Lucie s kocourkem na chalupě v roce 2003.
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Letečtí modeláři z Kopidlna se stali jediným 
klubem, který získal medaile ve všech kategoriích

Poslední víkend v srpnu se Zajícovi účast-
nili Českého poháru v kategorii F1A v Senici 
na Hané. Jako již tradičně na tuto soutěž pod 
stan. V  sobotní soutěži si lépe vedl Franta, 
když nalétal plný počet sekund a  v  rozletu 
obsadil krásné, ale nepopulární čtvrté místo. 
Honza byl celkově devátý, ale v juniorech vy-
hrál. Přátelské večerní opékání buřtů a poví-
dání příhod ze závodů přerušila pořádná letní 
bouřka. Náš stan tak tak vydržel pod silným 
nárazovým větrem a přívalovým deštěm. Ně-
kteří takové štěstí neměli a  přečkali zbytek 
noci v autě. V neděli opět sluníčko, jen okolní 
pole byla trochu rozbahněná. Honza byl opět 
devátý celkově a na prvním místě mezi junio-
ry. Frantovi se v neděli tolik nedařilo a skončil 
patnáctý.

Následující víkend jsme létali na dvou sou-
těžích Českého poháru F1H, F1G v Libecině. 
V  seniorech jsme na medaile nedosáhli, ale 
žáci bodovali. Jan Zajíc vyhrál oba závody 
v  kategorii F1H a  Patrik Švorc obě soutěže 
v kategorii F1G a zároveň byl vždy třetí i mezi 
seniory.

Za podpory MAS Otevřené zahrady Jičín-
ska, z. s., jsme 9. září pořádali Drakiádu. Opět 
se konala na pozemcích Auto klubu Kopidlno, 
který ve stejném termínu pořádal autoturis-
tickou soutěž pro rodiče a děti. Franta a Hon-
za Zajícovi nejdříve odjeli a odběhali autotu-
ristickou soutěž čtvrtým místem a potom se 
věnovali pořádání i účasti na Drakiádě. Spo-
jení těchto dvou akcí se nám jeví jako dobré 
řešení. Je to na jednom místě a na Drakiádu 
přišlo o trochu více dětí, i když některé nevy-
držely až do konce.

V neděli už jsme zase létali v Hořicích.
O víkendu 16.–17. 9. 2023 vyrazili se svými 

rodiči Patrik Švorc a Jan Zajíc poměřit síly se 
světovou špičkou na světové poháry do Ko-
žlan u Plzně. Krásný, slunečný víkend přilákal 
celkem 70 závodníků ve čtyřech kategoriích. 
Mimo Čechy i závodníci ze Slovenska, Maďar-
ska, Finska, Nizozemska, Polska, Rakouska, 
Chorvatska a Francie. V sobotu – CZE Cup – se 
Patrik Švorc v kategorii F1B i Jan Zajíc v kate-
gorii F1A probojovali po pěti základních ko-
lech do rozletu. A i tam si vedli velmi dobře. 
Nejdříve oba letěli velmi dobře prodloužený, 
šestiminutový let a potom v osmiminutovém 
již bylo rozhodnuto. Patrik vyhrál mezi junio-
ry kategorii F1B a celkově skončil na 3. mís-
tě. Jan Zajíc mezi juniory skončil na 2. místě 
a celkově na 11. místě. V neděli – West Bohe-
mian World Cup – Patrik létal opět bezchyb-
ně. Honzovi chybělo do plného výsledku osm 
sekund. I  přesto vyhrál juniorskou kategorii 
a celkově skončil na 12. místě. Patrik obsadil 
2. místo mezi juniory a  celkově byl také na 
12. místě ve své kategorii.

Následující víkend se v sobotu konala další 
a poslední soutěž Českého poháru v katego-

riích F1G, F1H, P30, A3, H v Lomnici nad Po-
pelkou. Špatná předpověď počasí se nakonec 
nepotvrdila, ale dost závodníků to odradilo. 
Přítelkyně pořadatele napekla krásné a dobré 
dorty pro vítěze. Z pěti kategorií tři dorty pu-
tovaly do Kopidlna. Václav Krejčík vyhrál ka-
tegorii P30, Jan Zajíc vyhrál kategorii házedel 
a Milan Šafler vyhrál kategorii A3. V kategorii 
F1H byl Milan šestý a Franta Zajíc sedmý.

V  neděli se létalo opět v  Hořicích. Václav 
Krejčík byl druhý tentokrát v  kategorii F1G. 
On to tak střídá podle nálady, terénu, síly vět-
ru a stále ve svých letech stává často na stup-
ních vítězů. Milan Šafler třetí a  Franta Zajíc 
čtvrtý v kategorii F1H. Adam Bodlák obsadil 
desáté místo v kategorii P30.

Na přelomu září a  října létal Jan Zajíc na 
Světovém poháru na Slovensku. Za sychravé-
ho počasí a stále se měnícího směru větru se 
nelétalo lehko. V sobotu Honza obsadil čtvr-
té místo. V neděli to bylo lepší – druhé místo 
juniorů v kategorii F1A a celkově po rozletu 
deváté místo.

V  sobotu 7. října se na letišti aeroklubu 
v  Moravské Třebové konalo Mistrovství 
České republiky mládeže volných modelů 
letadel v kategoriích H, P30, A3, F1G a F1H. 
Všichni čtyři kopidlenští žáci se nominovali, 
každý ve dvou kategoriích.

Sobotní soutěžní den nebylo zrovna ide-
ální počasí pro volné modely. Silný nárazový 
vítr 4–8 m/s zanášel modely až 1,5 km dale-
ko, ale podmínky byly pro všechny stejné. 
Bohužel došlo i na karamboly a z některých 
modelů zbyly jen třísky. V kategorii házedel 
lámali modely bohužel i kopidlenští mode-
láři. Přesto létali velmi dobře. Po sečtení vý-
sledků musel následovat rozlet, protože měli 
stejný počet sekund dva soutěžící. A to v ka-
tegorii A3, kde pevné nervy a pěkný let uká-
zal Dominik Fojt z Kopidlna a obsadil 2. mís-
to. V kategorii P30 nastal stejný stav a opět 
z něho úspěšně vyšel kopidlenský modelář, 
Adam Bodlák, a obsadil také 2. místo. Další 

Drakiáda 2023.

Naše výprava na MČR mládeže.
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2. místo přidal Patrik Švorc v kategorii F1G. 
Poslední soutěžící z Kopidlna Jan Zajíc, aby 
„nekazil partu“, obsadil také 2. místo v  ka-
tegorii F1H, a  přidal k  tomu ještě 3. místo 
v kategorii házedel. LMK Kopidlno se tímto 
stal jediným klubem, který měl medailové 
zastoupení ve všech kategoriích. Ukazuje to 
tak všestrannost a  vysokou výkonnost mo-
delářů z Kopidlna.

Letos jsme se nezalekli výzvy a uspořádali 
dvě mistrovství republiky. V  sobotu 14. říj-
na MČR volných modelů v kategoriích F1G, 
F1H, F1J a v neděli 15. října MČR volných mo-
delů v kategoriích H, A3, P30. Počasí nebylo 
úplně přívětivé. V sobotu jsme museli pro sil-
ný vítr a dešťovou přeháňku soutěž přerušit 
a v neděli zalétávaly modely do kukuřice i na 
koruny stromů. Naštěstí se všechny modely 
našly a  ze stromů byly sundány bez újmy. 
V  sobotu kopidlenští modeláři na medailo-
vá místa nedosáhli, ale v  neděli v  kategorii 
H juniorů vyhrál Jan Zajíc a v kategorii P30 
juniorů byl druhý Patrik Švorc a  třetí Adam 
Bodlák. Každý účastník dostal malé občers-
tvení, samolepku a kšilt s logem mistrovství.

V sobotu 21. 10. 2023 se konalo v Boroti-
cích u  Znojma letošní poslední Mistrovství 
republiky volných modelů v  největších ka-
tegoriích F1A a  F1B. Účastnili se také dva 
žáci kopidlenského klubu. Po sedmi kolech 
si vylétal 1. místo Patrik Švorc v kategorii F1B 
juniorů a Jan Zajíc 1. místo v kategorii F1A. 
Oba jsou též juniorští reprezentanti České 
republiky ve svých kategoriích. Zároveň 
v tento termín se létala Liga Panenský Týnec, 
kam odjeli létat Milan Šafler a Václav Krejčík. 
I přesto, že Milanův model přistál na stromě 
a museli ho sundat pokácením stromu, létali 
oba dobře. V celkovém seriálu soutěží Milan 
Šafler vyhrál kategorii F1H i A3 a Václav Krej-
čík vyhrál kategorii P30.

Další dvě kola Kopidlenské ligy jsme létali 
5. listopadu na letišti ve Vokšicích. V katego-
rii házedel žáků vyhrál Patrik Švorc, druhý byl 
Jan Zajíc, třetí Dominik Fojt a čtvrtý Matyáš 
Mencl. Kategorii P30 vyhrál Václav Krejčík 
a  třetí byla Vlaďka Švorcová. V kategorii A3 
byl druhý Milan Šafler a  třetí Dominik Fojt. 
V házedlech seniorů byl druhý Zdeněk Švorc. 
Závěrečná kola budou odlétána 19. listopa-
du. Ještě v  listopadu, po uzávěrce tohoto 
čísla, budeme létat v Hořicích, v Panenském 
Týnci a ve Vokšicích.

Náš klub je co do počtu malý, ale aktivní 
a úspěšný leteckomodelářský klub. Za velké 
podpory města Kopidlna se jeho členové 
účastní soutěží po celé České republice a ně-
kteří v rámci světových pohárů i po Evropě. 
Za rok je to okolo úctyhodných padesáti 
soutěží. LMK Kopidlno tradičně pořádá se-
riál soutěží Kopidlenská liga, který se skládá 
z osmi soutěží v kategoriích volných modelů 
házedel, A3, P30 a vystřelovadel. Dále pořá-
dá memoriál Oty Lachmana v kategorii F1H 
a  také Krajský přebor mládeže Královéhra-
deckého kraje. Dále pak Český pohár v kate-

goriích F1G, F1H, F1J a soustředění juniorské 
reprezentace. Letos přibyla i  dvě mistrov-
ství republiky. Najezdíme tisíce kilometrů, 
spoustu hodin strávíme v dílně i na letištích, 
a peníze raději nepočítáme.

Děkujeme všem našim příznivcům, spon-
zorům a  městu Kopidlnu. Přejeme všem 
krásný adventní čas, svátky klidu prožité 
s rodinami a přáteli.

František Zajíc

Medailisté ČP F1H Lomnice nad Popelkou.

Medailisté Českého poháru F1H. MČR F1G, F1H, F1J. MČR H, A3, P30.

Tři dorty do Kopidlna.
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FK Kopidlno: většina utkání skončila 
vítězstvím našich borců

Začíná dlouhá zimní přestávka ve fotba-
lovém životě mnoha lidí v Kopidlně i okolí. 
Je tedy čas, jako každý rok, ke shrnutí vše-
ho, co se během podzimní části naší čin-
nosti událo, podařilo a stalo.

V první řadě musím zmínit, že během let-
ního přestupového období nedošlo k žád-
ným odchodům, které by měly zásadní 
dopad na hráčskou základnu klubu, což je 
velice důležité pro další práci trenérů i ve-
dení klubu. V průběhu podzimu se povedla 
rekonstrukce střechy na kabinách, která 
měla již své dobré časy za sebou a  bylo 
nutné ji zrekonstruovat. Celkové náklady 
na tuto rekonstrukci dosáhly částky cca 
292 000,–. Tato investice byla možná pou-
ze za podpory města, které nám poskytlo 
bezúročnou půjčku 200  000,–, za což mu 
patří poděkování ze strany klubu FK Ko-
pidlno, bez této podpory bychom nebyli 
schopni tuto rekonstrukci zrealizovat. Bo-
hužel na našem hřišti dosluhují postupně 
další a další prostory a zařízení, která je tře-
ba zrekonstruovat nebo zcela vyměnit. To 
však nejde bez peněz, které jsou zapotřebí 
k  této obnově areálu. Dík patří také všem 
návštěvníkům zápasů nejenom mužů, ale 
také mládeže. Během podzimu jsme také 
zrekonstruovali plot v  zadní části areálu, 
který chátral již několik let.

Fotbalový podzim jsme zahájili s celkem 
šesti týmy. Jeden tým mladší přípravky, dva 
týmy starší přípravky v okresním přeboru, 
tabulky se u těchto kategorií již několik let 
nevedou, protože nejdůležitější je radost 
ze hry, která je očividně baví. Trenéři Horna 

Hráčů máme dostatek, zvládnutí jarní části záleží na jejich přístupu

Mladší přípravka.

Starší žáci Kopidlno/Libáň.

Starší přípravka A. Starší přípravka B.
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Starší žáci

Poř. Tým Záp. V P VP PP Skóre Body

1. Lomnice nad Popelkou 20 18 2 1 1 122:14 54

2. L. Bělohrad 22 16 6 1 3 68:20 50

3. Lužany 22 17 5 3 0 65:40 48

4. Kopidlno/Libáň 22 14 8 1 4 76:26 45

5. Jičín B 22 14 8 1 0 63:55 41

6. Robousy 22 14 8 2 0 63:31 40

7. Nová Ves / Bělá 20 10 10 0 0 57:62 30

8. Sedmihorky 22 9 13 1 0 39:79 26

9. Železnice/Valdice 20 6 14 0 4 27:35 22

10. Martinice 20 5 15 1 1 46:79 15

11. Vysoké n. J. / Jilemnice 22 3 19 1 0 15:103 8

12. Milíčeves 22 2 20 1 0 14:111 5

B tým

Poř. Tým Záp. V R P PP Skóre Body

1. FK Kopidlno B 11 8 1 2   44:13 25

2. TJ TK Žlunice 11 7 2 2   24:14 23

3. TJ Sokol Lužany 11 7 1 3   29:24 22

4. TJ Sokol Nemyčeves 11 6 3 2   25:17 21

5. Sokol Milíčeves 11 6 2 3   25:17 20

6. TJ Sokol Jičíněves 11 5 1 4   20:20 16

7. TJ Sokol Dětenice 11 4 2 5   27:28 14

8. TJ Sokol Libáň 11 4 1 6   22:29 13

9. SK Robousy A  11 4 1 6   21:28 13

10. TJ Sokol Železnice B 11 4 0 7   24:26 12

11. TJ SKP Valdice 11 1 3 6   19:35 6

12. SK Miletín B 11 1 1 9   23:42 4

A tým

Poř. Tým Záp. V R P PP Skóre Body

1. FK Chlumec nad Cidlinou C 13 11 1 1   46:17 34

2. FK Kopidlno 13 8 3 2   43:13 27

3. TJ Slavoj Skřivany 13 9 0 4   33:19 27

4. FK Dolní Kalná 13 8 2 3   41:19 26

5. TJ Spartak Kosičky 13 7 1 5   60:38 22

6. TJ Sokol Nepolisy 13 5 4 4   37:29 19

7. SK Sobotka 13 6 1 6   29:35 19

8. SK Lázně Bělohrad B 13 5 3 5   23:31 18

9. SK Jičín B 13 5 2 6   30:29 17

10. SK Sparta Úpice 13 4 4 5   21:29 16

11. TJ Sokol Stará Paka 13 4 1 8   14:52 13

12. 1. FK Nová Paka 13 3 3 7   18:27 12

13. TJ Jiskra Kocbeře 13 2 1 10   21:50 7

14. FC Vrchlabí B 13 1 0 12   15:43 3

Roman, Zeman Martin (starší přípravky), 
Sedláček Tomáš (mladší přípravka), a  Za-
rycký Tomáš, který je dle potřeby zastupu-
je, věnují svůj volný čas této důležité a ne-
lehké práci pro budoucí generaci hráčů FK 
Kopidlno.

Starší žáci hrají ve spolupráci s TJ Sokol 
Libáň pod vedením trenérů Rozsypal Pavel 
a Pešta Jiří meziokresní přebor, který hrají 
týmy okresů: Jičín, Semily a Trutnov. Zde je 
celkem 12 týmů, které jsou od sebe poměr-
ně vzdáleny, a  tak se najezdí docela dost 
kilometrů. Tým Kopidlno/Libáň svá domácí 
utkání podzimu odehrál na hřišti v  Libáni 
a jarní část soutěže odehraje na hřišti v Ko-
pidlně. Po podzimu se umístili na čtvrtém 
místě se ztrátou tří bodů na místo třetí. 
Jarní část bude ještě dlouhá a  budou mít 
dostatek času, aby své umístění vylepšili.

B tým postoupil do okresního přeboru 
a  pod vedením dvojice Serinek Zdeněk 
a Janáček Jaroslav tuto soutěž zatím vede. 
Postoupili jsme až z  třetího místa a asi ni-
kdo nečekal, že tuto soutěž povedeme. 
Pravda je, že nebýt hráčů, kteří hrají za 
A  tým, byla by asi naše pozice v  tabulce 
odlišná, za to jim patří velké díky.

A tým hraje 1. B třídu KHK. Po podzimu 
je realizační tým ve složení Zikmund Ja-
roslav, Hnízdil Roman a  Sedláček Tomáš 
spokojen jen zčásti. Většina utkání skonči-
la tak, jak jsme si přáli všichni, tedy vítěz-
stvím našich borců. Bohužel některá utkání 
se nevyvedla a ve vyrovnané špici soutěže 
je znát každý ztracený bod. Zatím jsme na 
druhém místě za Chlumcem C se ztrátou 
sedmi bodů a  nebude snadné pokusit se 
atakovat první příčku soutěže, která zajiš-
ťuje postup. Situace je o  to těžší, že mezi 
námi na druhém místě a týmem s Kosiček, 
který je na místě pátém, je rozdíl pěti bodů. 
Nic méně fotbal je hra a míč je kulatý, a jak 
všichni víme, stát se může spousta věcí, 
které se nedají předvídat, a tabulka po jar-
ní části může vypadat trochu, nebo zcela 
jinak.

Máme dostatek hráčů, kteří mohou hrát 
za týmy mužů, záleží na jejich přístupu 
jak k  fotbalu, tréninku samotnému, tak ke 
klubu FK Kopidlno, kterého jsme všichni 
hrdými členy a  fanoušky. Všichni víme, že 
fotbal je kolektivní hra. V  zimní přestávce 
je nutné potrénovat a připravit se tak, aby-
chom jarní část soutěží zvládli lépe, nebo 
alespoň stejně jako podzimní část.

Za FK Kopidlno Zdeněk Serinek
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3.12.2023 neděle 15:00 náměstí
ROZSVĚCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU - bohatý program

7.12.2023 čtvrtek 16:30 KVC
VÁNOČNÍ TVOŘENÍ

10.12.2023 neděle 16:00 KVC
MIKULÁŠSKÁ NADÍLKA 

13.12.2023 středa 18:00 náměstí
ČESKO ZPÍVÁ KOLEDY

15.12.2023 pátek 17:00 sokolovna
SPOLEČNÝ VÁNOČNÍ KONCERT ŽÁKŮ ZŠ A MŠ KOPIDLNO A
DĚTSKÉHO PĚVECKÉHO SBORU VIOLA ŽAMBERK

19.12. - 20.12.2023 úterý - středa 8:00 - 16:00 přízemí MěÚ
VÁNOČNÍ PRODEJNÍ VÝSTAVA ZAHRADNICKÉ ŠKOLY

20.12.2023 středa 17:00 KVC
VÁNOČNÍ ZPÍVÁNÍ S DARINKOU STRÁNSKOU


